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Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

Jegyzet
Note

MINISZTERELNöK ÚR! 
Ugye megengedi, hogy megszólítsam? Nem rabolom sokáig az 
idejét. Ez nem egy nyílt levél, csak egy jegyzetféle, s mint ilyen-
re, nem is várok rá választ.

Gratulálok ahhoz, amit elért. Ez az adott gazdasági hely-
zetben igazán szép teljesítmény volt. Ismét az ország vezetője 
lett és jelenleg van esélye arra, hogy az maradjon hosszú távon 
is. Talán a nyugdíjig. Ki tudja… Hosszú ideig tartott felépíteni 
azt, amit sikerült.

Erre az építkezésre emlékeztetve és teljesítményére ala-
pozva kérem most, segítsen abban, hogy ez az ország valóban 
megváltozzék.

Azért is kérem ezt bizalommal, mert volt alkalmunk talál-
kozni a közelmúltban egy takarmánygyártó cégnél, amit meg-
látogatott. Beszámolunk erről ebben az újságban is. Nagyon jó, 
hogy érdeklődik az agrárvilág és a vidék iránt, miniszterelnök 
úr! Nagyon jó, hogy az agrárlobbi nem tudja már úgy megve-
zetni, mint első kormányalakítása hajnalán, amikor a hordó-
szónok – akit a politikai rulett miniszteri bársonyszékbe röpí-
tett – hatástalanította a búzabombát. Ami nem is volt.

Sorolhatnám még, de már nem az a világ van. Változnak 
az idők. És a változással együtt mi, emberek is változunk. Vál-
tozott ön is, látni a szemén. Biztosan azért is, mert nőttek a 
gyerekek. Tudja már azt is, hogy a magyar rögvalóság nem a 
„Magosz traktoraiból” áll – bár kétségtelenül ott munkálkod-
nak azok is a rögökön. Éleslátására vall, hogy sikerült vissza-
varázsolni az agrártárcát földművelésügyivé és áthelyezni a 
vidékfejlesztési ügyeket máshová. Ez igazán helyénvaló dön-
tés volt, ehhez is csak gratulálni tudok. „A vidék nem csak 
mezőgazdaság” – hogy a Vidék Magazin szlogenjét idézzem.

A mostani lapszámban egy kereskedő csoport, a „vidék 
üzletlánca” elnöke is megszólal. Elmondja például, hogy hi-
ányzik az a 600 ezer külföldön dolgozó magyar a vásárlóerő ol-
daláról is. Nagy ám ez a szám, miniszterelnök úr! Tudja ezt jól 
ön is. „A világ enni akar” – fogalmazott a már említett takar-
mánygyártó cég vezérigazgatója áprilisi interjúnkban. Ehhez 
már én teszem hozzá, hogy a vidék pedig élni szeretne. Csak 
éppen nem tud. Mert akinek nincs földje, annak nincs se pénz, 
se posztó. Munka? Ugyan. Ami van, kevés. A mostani váltás 
lehetőséget ad arra, hogy a vidéki Magyarországról, a magyar 
vidékről az eddiginél összehangoltabban sikerüljön cselekvési 
terveket készíteni és dönteni. A vidék helyzetét látva őszintén 
remélem is, hogy az új központosítás ennek a jegyében történt, 
történik. Akár egy vidéki kerekasztalt is össze lehetne hozni 
most. Ahol a vidék érdekében lehetne sorolni érveket kontra 
ellenérveket, az ocsút a búzától elválasztva pedig kiérlelni egy 
valódi, előremutató együttműködést – állami szerepvállalással 
és kontrollal.

Saját karrierjének, politikai karakterének sikeres felépíté-
sére alapozva kérem most, segítsen abban, hogy ez az ország 

valóban megváltozzék. Mert nem jó olyan országban élni, 
amilyen most a miénk. Ahol az állami postahivatalokban a 
cukorka, a dvd hegyek és a szellemi kútmér-
gezésnek tekinthető könyvek mellett 
ügynöki módon tukmálnák boldog-
boldogtalanra sorsjegyet, befekte-
tési lehetőséget, biztosítást, stb. 
Miközben mindenki – maga a 
tukmáló is – érzi, hogy ez már a 
vég. Innen már nem sok van le-
felé. Mert abban az országban 
már nem sok van lefelé, ahol a 
kétgyermekes, többdiplomás 
anyukák szégyenkezve viszik 
el egy közösségi rendezvényre 
a gyerekeiket, csak azért, mert 
ott „ingyen sütemény van”. Na-
gyon sok helyütt ugyanis hónap 
vége előtt elfogy a család pénze – 
nemcsak a sütire, mindenre. Abban 
az országban már nem sok kell az össze-
omláshoz, ahol a fiatalok értelmesebbje – de 
már az is, aki kevésbé az – külföldön látja csak a jövőt. Ahol az 
idősebbek azt mondogatják csak: én már hová menjek? Nem 
is folytatom. Mert siralmas ez így. Szégyen és gyalázat, de így 
van. Ez van, miniszterelnök úr.

Egy ország vezetőjének nemcsak hatalma van, hanem kö-
telességei is. Ezzel tisztában van ön is, miniszterelnök úr, több-
ször jelét is adta ennek. Engedje meg, hogy ezekre a kötelezett-
ségeire emlékeztessem most, hiszen mire a Vidék Magazinnak 
ez a lapszáma megjelenik, már megalakítja régi-új kormányát.

Kötelességeinek egyike – talán a legnagyobb és a legne-
hezebb – a felelősségvállalás azok iránt, akiket vezet. Nem a 
Fideszre gondolok, hanem az egész országra. Mert Magyaror-
szág önt választotta.

Az ország azonban – amely mindannyiunké – romokban 
hever. Ha pedig valamikor van idő és esély a romokból való 
építkezésre, akkor ez a lehetőség most van.

Magyarország örülne annak, ha visszakapná a hitét. A hi-
tét abban, hogy a jó Isten mégsem csukta be a szemét. Ehhez 
a fordulathoz nem elég az akarat. Ehhez államférfi kell. Olyan 
ember, akinek az életből való távozásakor nem kell elbúcsúz-
nia, mert tőle búcsúznak. Akitől félnek vagy akit gyűlölnek, 
attól nem búcsúznak. Búcsúzni attól szoktunk, akit szeretünk. 
Magyarország szeretné, ha igazi államférfi vezetné. Olyan em-
ber, akire mindenki büszke lehet.

Tóth László Levente
alapító-főszerkesztő, Vidék Magazin

videkmagazin@gmail.com

Jegyzetféle
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Dear Prime minister,
i hope you don’t mind sharing a word with you, and i promise i 
won’t waste your precious time. it’s not an open letter, only an 
editorial of sorts, and as such, there’s no need for you to reply.

i congratulate you on your achievement. Given the dire 
economic situation, it really is a notable accomplishment. You 
are at the helm of the nation again, this time with an outlook for 
staying there a long time. maybe until you retire. Who knows… it 
took a long time to build up what we have.

may i remind you to assess and appreciate this 
accomplishment and ask you to help the country instigate real 
changes for a change?

i dare ask you for such a favour with great confidence as i 
had the privilege to meet you in person recently when visiting an 
animal feed producer. Confer the relevant article in our current 
issue. Dear Prime minister, i am overwhelmed to learn that you 
show interest in agriculture and the countryside! it is comforting 
to know that now you give the agrarian lobby a hard time and a 
run for their money if they want to lead you on, unlike at the time 
when you cut your teeth as Prime minister for the first time. When 
the political roulette vaulted a natural born stump orator straight 
into the minister’s chair and let him defuse amid lots of smoke and 
mirrors a dangerous – and fully imaginary – wheat bomb.

the list could go on but times have changed. times are 
a-changing. We, the people, also change. You have changed too, 
your eyes reveal the passing of time. Your children have grown 
up. You know that there’s more to the down-to-earth reality of 
Hungary than the tractors demonstrating against your political 
opponents in 2005. albeit the same tractors are still working the 
land. it is a sign of political vision that the ministry formerly known 
as agricultural is now a government office for farming, separate 
from the ministry of rural Development. a wise decision that 
commands credit. Congratulations. “the countryside is more 
than agriculture,” goes the motto of Country magazine too.

in this issue we interview the chairman of a trade group, 
the “chain store of the countryside”. He is missing the purchase 
power of the 600 thousand Hungarians who are working abroad. 
it is a large number, no trifle, and you know that too, dear Prime 
minister. “the world wants to eat,” pointed out the CeO of the 
aforementioned feed producer company in our april issue. Let 
me add: people in the country want to live. But living is not 
easy. How far can you go without land? Jobs are scarce and 
underpaid. now, this new government has the best opportunity 
to start real development in rural Hungary, making coordinated 
action plans more than ever. Knowing the appalling state of the 
countryside, one can only hope that this recent centralisation 
serves just that purpose. How about a roundtable discussion 

about rural development? Let there be reasoning pro and con, let 
us separate chaff from the wheat until it boils down to a sensible, 
progressive solution – in which the state plays an important role 
and exerts control.

appealing to your carefully engineered political career 
and high profile as a politician, i ask you to consider how this 
country could truly change for the better. it is not a good place 
to live as it is now, let’s face it. You walk into a national post 
office to be confronted with mountains of cheap candy, DVDs 
and mind-numbingly mediocre literature, the tellers hard-selling 
lottery tickets, investment portfolios and insurance and whatnot. 
Pushers and punters alike feel and know that this is the end, we 
are not far from hitting rock bottom. a country where mothers 
with university degrees are embarrassed to take their children 
to a community event for the free cookies. scores of families live 
hand to mouth and have to go without by the end of the month. 
no cookies? nothing to eat, more like it. You are only inches from 
a total meltdown in a country where the most competent youth 
— and now even the incompetent — see their future in another 
country. Where the older generation has one mantra: where am i 
to go? i should stop now. it is pathetic. shame or not, this is the 
truth. that’s how it is, dear Prime minister.

the Premier, the first man of the country has power, and that 
power comes with responsibilities. You are very well aware of 
this, dear Prime minister, you acted accordingly on more than 
one occasion. allow me to remind you of these responsibilities, 
on the occasion of forming your new-old government by the time 
the current issue of Country magazine hits the stands.

One of your foremost responsibilities – and the most difficult 
one at that – is the responsibility for those who elected you as 
their leader. i don’t mean Fidesz, your party. i mean the whole 
country. Because Hungary chose you as a leader.

this is our country, and it happens to be in ruins. if there ever 
was a time and a chance to build something from the ruins, now 
is the time.

Hungarians would rejoice to be given their hope and faith 
back – a belief that God hasn’t abandoned us. For such a turn of 
fortune, strong will is not enough. a strong statesman, however, 
is essential. a man like that doesn’t have to say farewell when 
he steps down or leaves this life altogether, because people say 
farewell to him. You don’t say farewell to one whom you hate or 
fear. We say farewell to our loved ones. Hungary wants a real 
statesman at the helm. a man we can all be proud of.

László Levente tóth
founder-editor in chief, Country magazine

videkmagazin@gmail.com

An editorial of sorts
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Mit hozott az új földtörvény?
KoNTrA éS rEKoNTrA

Május elsején megszűnt a külföldiek földvásárlási moratóriuma, és hatályba lépett az új földtörvény, 
amely a mező- és erdőgazdasági földek forgalmáról rendelkezik. A jogszabály már elfogadása előtt is 
erős kritika tárgya volt, és már a választások előtt téma lett közeli módosítása is. Vajon miért?

MEGFELELő VÉDELMET NyÚJT A 
SPEKULÁNSOK ÉS A KüLFöLDIEK 
ELLEN A MÁJUS ELSEJÉN ÉLETBE 
LÉPő ÚJ FöLDTöRVÉNy, TOVÁBBÁ 
MEGAKADÁLyOZZA AZ ÚGyNEVE-
ZETT ZSEBSZERZőDÉSEK ESETLEGES 
ÉRVÉNyRE JUTÁSÁT IS. Erről Fazekas 
Sándor nyilatkozott még április végén – 
akkor vidékfejlesztési miniszterként. A 
Vidék Magazin tapasztalatai szerint sok 
minden mást is megakadályoz a jogsza-
bály, leginkább a normális földforgalmat. 
A többi politikai erőtér. Nem centrális. 
Lózung. Halandzsa. Rizsa. „A kormány-
zat tisztában van azzal: akié a föld, azé 
az ország. Ezért olyan új törvényt alko-
tott, mely nem ütközik európai uniós 
alapelvekkel, mivel fontos megtartani 
a gazdáknak járó uniós támogatásokat, 
miközben alkalmas a magyar föld ma-
gyar kézben tartására” – áll például egy 
minisztériumi nyilatkozatban.

A törvényelőkészítői, döntéshozói 
oldalon sokat hangoztatták: az új föld-
törvény célkitűzése, hogy a magyar ter-
mőföld ne lehessen spekuláció tárgya, 
és alapvető módon magyar tulajdonban 
maradjon. Mindemellett a külföldiek 

földvásárlási moratóriumának megszű-
nése azt is jelenti, hogy az uniós polgá-
rok – amennyiben megfelelnek a törvé-
nyi előírásoknak – ugyanolyan elbírálás 
alá esnek, mintha belföldiek lennének. 
Ezért ír elő az új földtörvény a magyar 
termőföld megszerzésére olyan szabá-
lyokat, amelyek szavatolják a törvényal-
kotó alapvető célkitűzését, a magyar ter-
mőföld magyar tulajdonban maradását. 
A hivatalos nyilatkozatok szerint a kor-
mány ezért is kezelte kiemelten, a par-
lamenti képviselők többségével együtt 
a törvényalkotási folyamatban a magyar 
termőföld védelmét. Így a földforgalom 
alapelveit rögzítő új földtörvény egyér-
telműsíti, hogy a magyar termőföld a 
helyben lakó gazdáké, „és ezzel egy 1100 
éves vita végére került pont”.

Ennek érdekében a kormány meg-
alkotta a földműves jogi fogalmát – ez 
lényegében az agrárvégzettséggel vagy 
hároméves gyakorlattal rendelkező 
gazdát jelenti – és „bebetonozta” azo-
kat a védelmi rendszereket is, amelyek 
garantálják, hogy a belföldi és külföldi 
„spekulánsok” ne juthassanak magyar 
termőföldhöz.

Fotó: Vidék Magazin
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A fontosabb garanciák között sze-
repel egyebek mellett: az elővásárlási 
és elő-haszonbérleti sorrend, a helyi 
földbizottságok működése, s az, hogy 
csak földműves szerezhet földet. (Az 
új földtörvény szerint csak az kaphat 
az egyéb feltételeknek való megfelelés 
mellett engedélyt a földvásárlásra és 
földhaszonbérlet kötésére, aki szerepel a 

földművesek adatbázisában. A bejelent-
kezés önkéntes és ingyenes, a területileg 
illetékes földhivatalok honlapján elérhe-
tő a bejelentkezéshez szükséges űrlap.) 
További garancia az is, hogy a zsebszer-
ződéssel jogellenesen való termőföldhöz 
jutást, és annak kísérletét is szankcio-
nálja az új Büntető törvénykönyv. Ezek 
mind olyan elemei az új földtörvénynek, 
amelyek korábban nem szerepeltek a vo-
natkozó jogszabályokban. 

A kormány nem titkolt célja az is, 
hogy a magyar termőföld 80 százaléka 
ne a nagyüzemek használatában, ha-
nem a családi gazdaságok művelésé-
ben legyen. Ezért a családi gazdaságok 
megerősítése fontos szempont volt az 
új földtörvény megalkotásakor. A zseb-
szerződések elleni küzdelem szintén 
fontos része a magyar termőföld védel-

mének. Ezért vált büntetőjogi fogalom-
má a zsebszerződés. A földspekuláció 
elleni harc eredményességét is szavatol-
ja a földforgalmi törvény előírva, hogy a 
termőföld adásvételeket a jövőben csak 
az állam által előállított biztonsági jellel 
rendelkező okmányon lehet megkötni. 
További garancia az állami elővásárlási 
jog rögzítése, valamint – a természetvé-
delmi területek esetében – a kisajátítás 
lehetőségének biztosítása.

A május 1-jén hatályba lépett mező- 

és erdőgazdasági földek forgalmáról 
szóló törvényen ugyanakkor a kormány 
némileg változtatna. A szaktárca sze-
rint a földforgalmi jogszabály minimá-
lis módosításáról van szó, amelyet az 
tesz szükségessé, hogy Brüsszelben fel-
merült: a helyi földbizottságok megvá-
lasztása legitimációs gondokat okozhat, 
ha azokat a helyi földművesek – a hely-
ben földhasználati joggal rendelkező 
gazdák – képviselői saját maguk közül 
választják. Ezért volna szükség a jog-
szabály-módosításra. Ennek egyik le-
hetséges módja lenne, hogy a helyi föld-
bizottságokat a helyi képviselőtestület 
választaná meg a helyi gazdák közül. 
(A jogszabály eredetileg a jegyzőt hatal-
mazta föl, hívja össze a földműveseket, 
hogy maguk közül válasszanak bizott-
sági tagokat.) Így a legitimáció egyértel-

műen biztosított lenne, de a törvényt az 
Országgyűlésnek kell módosítania.

A szaktárca korábban felhívta a 
figyelmet: a testületek csak ezután ala-
kulnak meg. Az eljárást úgy bonyolítják 
le, hogy kellő idő álljon a gazdák ren-
delkezésére a felkészüléshez – közölte a 
minisztérium. A helyi földbizottságokat 
eredetileg a jogszabály életbe lépésének 
idejére, májusig létre kellett volna hozni, 
ám a hiányzó kormányrendelet miatt ez 
nem történhetett meg. A késlekedés oka a 
hivatalos magyarázatok szerint az, hogy 
a kabinet úgy döntött, figyelembe veszi 
azokat visszajelzéseket, amelyek e testü-
letek demokratikus felhatalmazását kér-
ték számon. Amíg a földbizottságok nem 
állnak fel, a Nemzeti Agrárgazdasági 
Kamara megyei szervezetei alkotnak 
véleményt a földterületek adásvételéről.

A helyi földbizottságok megalakítá-
sa és működése csak az egyik garanciális 
elem, amely biztosítja, hogy ne kerülhes-
sen föld külföldiek kezébe. Termőföldet 
Magyarországon továbbra is csak ma-
gánszemély szerezhet, de csak olyan, aki 
megfelel a földműves fogalomnak; nem 
tulajdonolhat senki 300 hektárnál na-
gyobb földterületet; továbbá a földszer-
zéshez hatósági jóváhagyás szükséges; 
a helyi földbizottságok pedig minden 
tulajdonjog szerzés esetében vétójoggal 
rendelkeznek majd – ahogy megalaku-
lásukig a kamara megyei emberei.

„A földtörvény hatásával kapcso-
latban sok még a kérdőjel, egy azonban 
biztos: az osztatlan közös tulajdonban 
lévő adásvételek esetén kifejezetten po-
zitív a változás” – hívja fel a figyelmet a 
Tiszacash Termőföld -közvetítő, -fejlesz-
tő és -hasznosító Zrt. elnök-vezérigaz-
gatója. Nagy Ferenc kifejti: az osztatlan 
közös tulajdonban lévő földek esetében 
nem kell kifüggeszteni az eladási szán-
dékot sehová, ezekre vonatkozóan az 
eladásra felkínált földekre nincs az ál-
lamnak elővásárlási, a földbizottságnak 
véleményezési joga. Azaz, ha valaki osz-
tatlan közös tulajdonban vásárol tulaj-
doni hányadot, akkor rögtön lehet vég-
leges szerződést kötni. „Ez nagyon okos 
gondolat volt, ezzel az intézkedéssel 
gyakorlatilag az elaprózott birtokszerke-
zet felszámolását segítik elő a törvényal-
kotók” – hangsúlyozza a szakember.

Határidők föld adásvétele esetén

Szerződéskötés 0. nap

Jegyzőhöz benyújtás, előjogosultak felhívása 8 napon belül

Hiánypótlás 5 napon belül

Kifüggesztés 15 napon belül

Kifüggesztés időtartama 60 napon belül

Iratjegyzék, jóváhagyásra megküldés 8 napon belül

Mezőgazdasági igazgatási szerv döntése
15 napon belül

vagy  helyi földbizottsághoz 
haladéktalanul

Helyi földbizottság állásfoglalása 15 napon belül

Helyi földbizottság felhívása 15 napon belül

Felhívás az eladó felé 8 napon belül

Eladó nyilatkozata 15 napon belül

Kijelölés 5 napon belül

Döntés 15 napon belül

Jogorvoslat, bírói út 30 napon belül
Forrás: Vidék Magazin gyűjtés
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A román példa

Május végén hatályba lépett Romániában is a mezőgazda-
sági területek adásvételének új szabályozása: alkalmazási 
rendelettel egészítették ki a márciusban kihirdetett új föld-
törvényt, amely a társtulajdonosok, a szomszédok, a bérlők, 
a településen élő gazdák és a román állam elővásárlási jogo-
sultságával nehezíti a külföldiek földvásárlását.

A rendelet a mezőgazdasági területek áruba bocsátásá-
nak módját szabályozza, de nem pontosítja, hogyan kell al-
kalmazni azt a kölcsönösségi elvet, amelyet Traian Basescu 
államfő kérésére, utólag építettek be a törvénybe. Az elnök 
javaslatára a módosítások közé bekerült, hogy az európai 
uniós polgárok és jogi személyek csak a saját országukban 
létező földvásárlási korlátok között vásárolhatnak termőföl-
det Romániában. Romániában január elsején járt le a kül-
földi magánszemélyek földvásárlását megakadályozó, az 
ország uniós csatlakozásakor kikötött hétéves moratórium.

Az új román szabályozás minden mezőgazdasági terü-
let értékesítésére vonatkozik, függetlenül attól, hogy hazai, 
vagy külföldi vásárlóról van-e szó. A románoknál sem az 
eredetileg tervezett 100 hektáros birtokhatár, sem a me-
zőgazdasági képzettségre, vagy tapasztalatra vonatkozó 
vásárlási előfeltétel nem maradt benne a törvény végleges 
formájában.

A romániai tulajdonosoknak ezentúl közölniük kell a 
polgármesteri hivatallal, ha áruba akarják bocsátani a te-
lepüléshez tartozó mezőgazdasági területüket, megjelöl-
ve az igényelt vételárat és a telek pontos helyrajzi adatait. 
Amennyiben az elővásárlási joggal rendelkezők egyike 
sem jelentkezik az ajánlat meghirdetésétől számított 30 
napon belül, a telek szabadon értékesíthetővé válik, de ha 
a meghirdetett árnál olcsóbban adják el, az adásvétel sem-
misnek minősül.

A földjét áruba bocsátó romániai gazdának egy sor 
igazoló iratot kell beszereznie. Az államhatártól 30 kilo-
méternél, vagy katonai létesítményektől 2,4 kilométernél 
kisebb távolságban elhelyezkedő területek értékesítéséről 
a román védelmi minisztériumot, a régészeti lelőhelyként 
számon tartott területek eladásáról pedig a kulturális mi-
nisztériumot is értesítenie kell.

A külföldiek az országban bejegyzett cégeiken ke-
resztül eddig is birtokolhattak termőföldet Romániában. 
A román sajtó szerint több mint 700 ezer hektárnyi ter-
mőföld van külföldi vállalkozások tulajdonában, ez csak-
nem 8 százaléka az ország több mint 9 millió hektárnyi 
megművelt földterületének. Románia köszöni, megvan. 
Működik.
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„EZ A JOGSZABÁLy ARRóL SZóL, 
HOGy EGy SZűK RÉTEG FALUN  VER-
SENy NÉLKüL VÁLJON GAZDAGGÁ” 
– mondja Raskó György. Az agrárköz-
gazdász, gyakorló mezőgazdász emlé-
keztet rá: a kormány gyakran hangoz-
tatja, hogy termőföldet 2014 május 1-től 
elsősorban belföldi földműves  (de uniós 
tagállami polgár is) vásárolhat. Raskó 
szerint jelenleg nagyjából 2000 Magyar-
országon élő uniós gazda – főleg oszt-
rákok, de németek, hollandok, olaszok, 
belgák is – jogosult földet vásárolni. Más 
állampolgárok (bel- és külföldiek) egy 
hektár termőföld vásárlására jogosultak, 
míg a gazdasági társaságokat továbbra is 
kizárják a földtulajdon-szerzésből (egye-
dülálló módon az EU-ban).

„Egy magánszemélynek legfeljebb 
300 hektár termőföldje lehet. A jogsza-
bály a birtokméretet 1200, illetve 1800 
hektárban korlátozta. A nem titkolt szán-
dék a gazdasági társaságok kiszorítása a 
földhasználatból.” Raskó György szerint 
a helyi földbizottságok révén „totális ver-
senykorlátozás” alakulhat ki a földpia-
con, pedig ez alaptörvény és uniós jog el-

lenes, s ezen nem sokat változtat, 
ha nem a gazdák választják meg 
maguk közül a bizottság tagjait, 
hanem a helyi önkormányzati 
testület. „Aki ismeri a vidéket, az 
tudja, hogy ezekben gyakran ott 
ülnek a falu meghatározó terme-
lői, vagy rokonai” – érvel.

Raskó György szerint a tör-
vény segíti a közepes és nagy-
méretű családi gazdaságok élet-
képessé válását (nagyjából 25 
ezer egyéni gazdaság), mert e 

körben jelentős birtokméret növekedés 
várható. Ebben a preferált körben nő a 
gabona- és az olajos magvak termelésé-
nek hatékonysága, versenyképessége. A 
termőföld ára alacsony szinten marad , 
a bérleti díjak reálértékben már középtá-
von is csökkenhetnek, mivel a spekula-
tív tőke és más versenytársak ki vannak 
zárva a földszerzésből, és erősen korlá-
tozott a földhasználat. „A tőkehiányos 
gazdaságok eddig sem tudtak földet 
venni, így a tehetősek jelennek meg a 
piacon. Senkinek ne legyenek kétségei, a 
földbizottságokban sem az egy hektáros 
gazdák szabják majd meg az irányt.” Je-
lenleg az egyéni gazdaságok 58,5 száza-
léka egy hektár alatti, 29 százalék az 1-10 
hektár közötti birtokok aránya, vagyis a 
gazdaságok majd 88 százaléka, 307 ezer 
család esélytelen a földpiacon, mint vá-
sárló, vagyis nem tud élni a földtörvény 
kínálta lehetőségekkel.

„Az elmúlt 10 évben jellemzően a 20 
hektárnál nagyobb birtokon gazdálko-
dók vettek termőföldet. A 20-50 hektá-
ros gazdaságok száma 14 631, az összes 
gazdaság 4,2 százaléka. A 100 hektáros 

vagy nagyobb birtokok száma pedig 
mindössze 4700, az összes gazdaság 1,2 
százaléka.  Nagyjából a hazai termelők 
7,1 százaléka jöhet szóba potenciális föld-
vásárlóként” – összegzi Raskó György. 

A szakember a gazdasági hatások 
között említi, hogy az állatállomány a 
szarvasmarha esetében biztosan csök-
kenni fog, a sertésnél a mai alacsony 
szintű stagnálás a valószínű. Nagyjából 
200-300 milliárd forintra becsülhető a 
gazdasági társaságok vagyonvesztése 
a birtokméret korlátok miatt. Rövid- és 
középtávon visszaesik a mezőgazdaság 
teljesítménye, csökken a magyar mező-
gazdaság versenyképessége.

Raskó György szerint tehát a jelen-
legi földtörvény nem javítható, el kell 
felejteni. Olyan földtörvényre lenne 
szükség, amely ésszerű földhasználati 
szabályokkal elősegíti az évtizedek óta 
hanyatló-stagnáló mezőgazdasági ter-
melés növekedését, versenyre készteti 
az ágazat szereplőit a földhasználatban 
(az művelje a földet, aki hatékonyabban 
tud gazdálkodni). Támogatja a tudás-
alapú, környezetbarát fenntartható me-
zőgazdasági fejlődést, erősíti a magyar 
élelmiszer-termelés hazai és nemzetközi 
versenyképességét, fékezi az elszegénye-
dést, enyhíti az egyre erősödő szociális 
feszültségeket a falvakban. „A jelenlegi 
jogszabály alapján ugyanis mezőgaz-
dasági foglalkoztatás csökkenni fog, a 
drámai mértékű elszegényedés és vele 
párhozamosan a preferált kör számára 
gyors gazdagodás miatt pedig csak to-
vább élezi a magyar vidék szociális fe-
szültségeit.”

„Nem javítható, el kell felejteni”
RASKó GyöRGy A FöLDTöRVÉNyRőL

Ez egy politikai okokból meghozott földtörvény, aminek 
semmi köze a mezőgazdasághoz és szégyen arra az Ország-
gyűlésre nézve, amely elfogadta – sommázza véleményét a 
jogszabályról Raskó György agrárközgazdász.

Írta: Bihari Tamás
Fotó: Vidék Magazin
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A GAZDÁLKODóK IS TUDJÁK, HOGy 
MÉG ALIG LÉPETT HATÁLyBA A JOG-
SZABÁLy, MÁRIS MóDOSÍTÁSRA 
KÉNySZERüLNEK A TöRVÉNyHO-
ZóK A FöLDBIZOTTSÁGOKRóL SZó-
Ló PARAGRAFUS MIATT. Az uniós 
szabályokkal ellenkezik, hogy olyanok 
kerülhessenek döntési helyzetbe, akik az 
adott ügyben maguk is érintettek. A he-
lyi földbizottságok tagjait nem választ-
hatják hát meg maguk közül a gazdák, 
ezért jelölik majd ki őket az önkormány-

zati képviselők. Emiatt nagy bizonyta-
lanságot éreznek az emberek. Egy neve 
elhallgatását kérő, több száz hektárt 
művelő zalai gazda azt kritizálja, hogy a 
földbizottságokról szóló jogszabály meg-
születéséig a Magyar Agrárgazdasági 
Kamara megyei szintjein döntenek egy-
egy földügyletről. „Ott nem is ismerik a 
helyi viszonyokat” – érvel Anonymus.

Jenei Jánosné családi gazdasága 
már Dunaföldváron van, növényter-
mesztéssel foglalkoznak, mintegy 400 
hektárt művelnek, 3-tól 90 hektárig. 
Évtizedek óta a földből élnek, most 
mégis, papíron is igazolniuk kell, hogy 
földművesek. „Az a gond, hogy ez na-
gyon bonyolult. Szerintem nem kellene 
így megnehezíteni a dolgát annak az 
egyéni vállalkozónak, aki évtizedek 
óta dolgozik a határban. Fölöslegesnek 
tartom, hogy közjegyzővel hitelesít-
sem a szakmai végzettségemet igazoló 
bizonyítványaimat, amelyek szüksége-
sek a regisztrációhoz. Nem értem mi-
ért nem elég például egy földhivatali 
másolat ezekről a dokumentumokról” 
–  fogalmaz az asszony.

Jenei Jánosnét zavarja a földbizottsá-
gok körüli bizonytalanság is. Nem tartja 
szerencsésnek, hogy a földbizottságok, 
jelenleg helyettük az agrárkamara terü-

„Megnehezíti az életünket”
gAzDáK VéLEMéNyE A FöLDTörVéNyrőL

A hivatalos kormányzati megfogalmazás szerint a földtörvény a családi gazdaságok megerősítése, a 
spekulánsok és a külföldiek földvásárlásának megakadályozása. A megkérdezett érintettek szerint 
azonban a törvény leginkább „több sebből vérzik”. Emiatt imitt-amott elég indulatosak is az embe-
rek. Vannak, akik nevüket vállalva nyilatkoztak a törvény hatásairól, mások inkább név nélkül.

Írta: Benedek Gergő, Bihari Tamás,                       
       Athanasios Krizostom
Fotók: Vidék Magazin

Jenei Jánosné
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leti szervei indoklás nélkül megvétóz-
hatják a föld adásvételt. A családi gazda 
szerint a földbizottságok közbeiktatása 
időhúzásra is alkalmat ad, ami sem az 
eladónak, sem a vevőnek nem érdeke. 
„Előfordulhat, hogy valakinek sürgő-
sen szüksége lenne pénzre és kénytelen 
megválni a birtokától, de az új szabályo-
zás alapján fél évig is eltarthat egy szer-
ződés véglegesítése. Azt sem hiszem, 
hogy az önkormányzati testületek 
objektívebben fogják összeállítani 
a földbizottságokat. A földpiacot ki-
zárólag szakmai szempontok szerint 
kellene szabályozni. A testületek 
ma már nem feltétlenül így szerve-
ződnek” – véli Jenei Jánosné. Az ő 
térségében éppen a bizonytalanság 
miatt áll a földpiac. Nem rejti véka 
alá, hogy ezen a szabályzaton változ-
tatni kell. „Körül kell nézni a világ-
ban, biztasan akad jobb megoldás.” 
Arra is figyelmeztet, feszültségeket 
okozhat, ha a településeken nem fel-
tétlenül a szakmai szempontok sze-
rint születnek majd döntések és ezért 
nem juthat valaki termőföldhöz. 
Jenei Jánosné a külföldiek földvásárlási 
rohamától sem tart, amire a kormányzat 
előszeretettel hivatkozik a földtörvény 
megvédésekor. A birtokméret korláto-
zásához csak annyit fűz hozzá, hogy azt 
már most kijátszották, így nincs sok ér-
telme. Igaz, azért valamilyen felső határt 
ő is ésszerűnek tartana.

Halupka Miklós 210 hektár saját és 
50 hektár bérelt birtokon gazdálkodó tá-
borfalvai termelő, 60 húsmarhát és 8000 
broiler csirkét tart. ő a földtörvény elve-
ivel egyetért. „Mégis úgy gondolom, túl 
szigorú és túl bonyolult a földpiaci szabá-
lyozás. Az ilyen ügylet megtekinthető az 
interneten, 60 napra ki van függesztve az 
önkormányzatnál, aki akar, élhet az elő-
vásárlási jogával. Ez a földbizottságosdi 
fölösleges” – sommázza véleményét a 
kormánypárttal egyébként rokonszen-
vező, azt támogató termelő. Halupkát az 
agrárkamara területe szervezete felkérte 
települési földbizottság alakítására, mint 
Táborfalva legnagyobb termőföldjén 
gazdálkodót. Keserűen idézi fel, hogy 

ezután több régi üzletfele, ismerős gaz-
da ellene fordult és olyan embert válasz-
tottak a bizottság elnökévé, aki Halupka 
szerint „a töredékét” forgatta vissza a 
földbe, mint ő. A táborfalvi gazda úgy 
véli, ha valóban a helyi önkormányzatok 
jelölhetik majd ki a földbizottságok tag-
jait, az előrelépés lesz.

Valaha, a szülei idejében az emberek 
még összejártak egymáshoz vendéges-
kedni, de ez mára megszűnt – teszi hoz-
zá. Úgy gondolja, azért is irigyek rájuk 

néhányan, mert minden hektárért kemé-
nyen megdolgoztak és minden forintot 
visszaforgattak a gazdaságba. Emellett 
2010 óta települési önkormányzati kép-
viselő is. Szerinte azok szítják ellene a 
tüzet, akik nem jól gazdálkodtak, tönk-
rementek.

„Családi gazdaságként működünk, 
s ha kell, a feleségem is traktorra ül, 
vagy tehenet ellet. Mindkét fiam agrár-
végzettséget szerzett és a gazdaságban 
dolgoznak. Néhány hete lettem hivatalo-
san is biogazda – sorolja Halupka Mik-
lós. Úgy véli, a földműves regisztráció 
ugyan segíthet kiszűrni a spekulánso-
kat, de mint a Fidesz támogatója is azt 
mondja, azért ennyire nem kellene egy 
kormánynak beavatkozni a gazdák éle-
tébe. Nem lenne szükség ilyen bonyolult 
regisztrációs eljárásra.

Hozzáteszi: a külföldiek földvásár-
lásának megakadályozásával a kormány 
már elkésett, hiszen tudomása szerint 
a Nyugat-Dunántúlon jelentős méretű 
területek vannak már külföldi kézben. 

Közülük ráadásul sokan jogosan tulaj-
donosok, hiszen uniós állampolgárként 
évek óta Magyarországon gazdálkod-
nak, élnek. A jogi személyek földvásár-
lási tilalmát Halupka Miklós nagyjából 
elfogadhatónak tartja. Némileg kitekint-
ve az unióra is, azt a meglepő kijelentést 
is teszi, hogy ha rajta múlna, azonnal 
megszüntetné a földalapú támogatást. 
„Mindjárt lenne itt annyi eladó föld, 
hogy azt el sem lehet képzelni, ha már 
nem dőlne a pénz, nem lenne annyira jó 

üzlet többé, mint eddig 
– jegyzi meg, hozzátéve: 
ha mégis maradna a tá-
mogatás, azt termeléshez 
kellene kötni.

Visszatérve a magyar 
valósághoz, Halupka 
Miklós elmondja: náluk 
nem fagyott be a földfor-
galom, bár azt elismeri, 
az emberekben van némi 
bizonytalanság a törvé-
nyi szabályozás hiányos-
ságai miatt. A birtokmé-
ret korlátozás viszont 
szerinte nem okoz gon-
dot, már csak azért sem, 
mert a gazdák többségé-

nek nincs is arra pénze, hogy nagyobb 
területet vásároljanak.

Rabi Ferenc, az előszállási Rabi-Si-
mon Kft. ügyvezetője is megosztja a ta-
pasztalatait. Az agrárcég 1200 hektárt 
művel, ebből 400 hektáron bérmunkát 
végez. Saját területükön gabonaféléket, 
napraforgót, kukoricát termesztenek. A 
kft.-nek igazolnia kell, hogy árbevéte-
lének több mint 50 százaléka növény-
termesztésből származik, az adóbeval-
lásban viszont nincs külön elszámolva 
a mezőgazdaságból származó bevétel. 
Külön kellett készíttetni egy olyan köny-
velési dokumentumot, egy megfelelő 
nyomtatvány segítségével, amely rész-
letezi a mezőgazdasági tevékenység-
ből származó bevételeket és ezt kellett 
benyújtani az adóhatóságnak. Utóbbi 
majd küld egy állásfoglalást, amelynek 
alapján megállapítható, hogy a kft. tagjai 
földművesek-e.

„Van más gond is. Növénytermesz-
tő-gépész végzettséget szereztem 1969-
ben, de az a szakmai szám nem szere-

Halupka Miklós
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pel az agrárminisztériumi listán, ami 
elengedhetetlen a földműves regisztrá-
cióhoz. A földhivatalban azt tanácsol-
ták, kérjek egykori iskolámtól egy ál-
lásfoglalást arról, hogy az én szakmai 

számom a minisztériumi listán melyik 
számmal egyeztethető össze. Az iskola 
erre elküldte a három évfolyam alatt a 
napló rám vonatkozó személyes adatait, 
amivel semmire sem megyek – meséli 
el kanosszajárását Rabi Ferenc. Végül a 
területi agrárkamara képviselője közöl-
te, beszélt az illetékes földhivatallal és 
abban maradtak, hogy akkor is fogadják 
el a szakmai megnevezést, ha a szakmai 
szám nem egyezik – fűzi hozzá a terme-
lő. Lapzártánk idején még amúgy is az 
adóhivatali igazolásra vár. Rabi Ferenc 
sem érti, miért kell ennyire megnehe-
zíteni a gazdák életét. ő is ésszerűbb 
megoldást választana a földbizottságok 
helyett. Szerinte, amikor az ügyvéd elké-
szíti a föld adásvételi szerződést, akkor 
kötelessége a törvény alapján eldönteni, 
hogy a vevő jogosult-e a vásárlásra, vagy 
sem.

„Egyéb gondom is van a földtörvény-
nyel. Ha a kft. tulajdonosának legalább 
25 százalékos tulajdonrésze van, akkor 
nem kell kifüggesztenie sehol, ha a sa-
ját földjét bérbe akarja adni a cégének. 
Nekem nincs csak 20 százalék tulajdo-
nom, mert a két gyereknek is van 15-15 
százaléka, a társammal így tulajdonol-
juk fele-fele részben a kft.-t. Ezért a sa-
ját földem bérletét ki kell függesztenem, 

hogy a saját cégem bérelhesse, de a fiaim 
részét is csak kifüggesztés után vehetem 
bérbe. Ha a dolgozóm földjét akarom 
bérbe venni, annak semmi akadálya, azt 
nem kell kifüggeszteni. Nem értem mire 

jó ez, de azt hiszem, 
akik ezt a jogszabályt 
hozták, azoknak 
halvány fogalmuk 
sincs a valóságról” – 
mondja Rabi Ferenc.

Az előszállási 
termelő is attól tart, 
hogy a földbizottsá-
gok miatt ellentétek 
alakulnak ki a helyi 
gazdák között. Sze-
mélyes érzelmek is 
motiválhatják majd 
a föld adásvételt a 
szakmai szempontok 
helyett. Az, hogy az 
önkormányzati tes-
tületek fogják kije-

lölni a bizottságok elnökét, tagjait, nem 
sokat javít Rabi szerint az esetleges sze-
mélyi ellentéteken, az irigységen. 

A gazdálkodó a területmaximálást 
elkésettnek tartja. Mára hatalmas, több 
ezer hektáros birtokok alakultak ki, pél-
dául hosszú távú állami földbérletekkel. 
„A kicsiket tudja a törvény regulázni, a 
nagyokkal nem tud mit kezdeni” – fog-
lalja össze véleményét Rabi Ferenc. Az 
előszállás termelő azt is elmondja, náluk 
sem mozdul a földpiac. Aki akart, még a 
törvény hatályba lépése előtt idejekorán 
eladta, illetve megvette a földjét.

Találunk azért olyan gazdálkodót 
is, aki nem panasz-
kodik: Király Csaba, 
Jászapátiban. A me-
zőgazdasági tech-
nikumot végzett fiú 
szinte születésétől 
a „föld” szerelme-
se. Ezért mikor már 
úgy gondolta, hogy 
kellő szakmai és 
gyakorlati tapaszta-
latot szerzett a mező-
gazdasági munkák-
ban, egyedül próbált 
bizonyítani: az Új 
Magyarország Vi-

dékfejlesztési Program (ÚMVP) keretében 
támogatást kért – és kapott – vállalkozá-
sának beindításához, idén már hatodik 
éve fiatal gazda. Az ÚMVP-n megnyert 
támogatási összegből 20 hektár körüli 
földet, illetve egy telephelynek megfele-
lő tanyát vásárolt.

Király Csaba örül a földtörvénynek, 
főleg annak, hogy a külföldiek nehezeb-
ben, vagy nem jutnak termőföldhöz. „A 
mi körzetünkben volt egy közel 1000 
hektárral rendelkező külföldi földbérlő, 
aki számos hitelt, tartozást halmozott 
fel környékbeli beszállítók, integrátorok 
felé. Az új földtörvénynek köszönhetően 
jövő évtől magyar gazdák dolgozhat-
nak a korábban általa bérelt területeken, 
köztük én is. összesen 96 hektár bérle-
tét nyertem el” – mondja a fiatal gazda. 
„Kéthektáronként egy számos állat, ná-
lam szarvasmarha-tartás a pályázat cél-
ja. Így testközelből érzem a földtörvény 
hatását. Jelenleg az agrárkamara figyeli, 
bírálja a földvásárlásokat, amíg a helyi 
földbizottság nem áll föl. Azt lehet mon-
dani, hogy a környéken elég keményen 
felverték az árakat az utóbbi időben, 
most pedig nagy a csend.”

Király Csaba szerint a földárak csök-
kenni fognak, mert elég sok spekuláns 
vásárolt földet, illetve olyan befektetők, 
akiknek eredetileg nem a mezőgazda-
ságból volt bevételük, és szinte nem szá-
mított nekik az ár, ebben a léptékben. „A 
gazdáknak eleve kevesebb pénzük van, 
illetve mi jellemzően csak ősszel tudunk 

Király Csaba

Rabi Ferenc
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vásárolni, amikor már látjuk, hogyan 
alakulnak a bevételek. Bár most kedve-
zőbbre fordulnak a hitellehetőségek, a 
2,5 százalékos kamatlehetőséggel, banki 
birtokfejlesztési hiteleknél. Csak most 
áll a piac, szerintem mindenki vár, aki 
most szeretne eladni, aki meg korábban 
akart eladni, már megtette”.

A cikk elején említett Anonymus 
– Király Csabával ellentétben – nem 
nyert pályázatot, de van pénze földet 
vásárolni. Azt állítja, hogy egy átlagos 
föld adásvétel még a nem létező földbi-
zottságok nélkül is „nehézkes”. „Tavaly 
márciusban a földhivatalba beadott 
földügyletek idén februárban záródtak 
például.” A földtörvénnyel pedig még 
nehezebbé tették a tulajdonszerzést, de 
a földbérletet is.

Egy másik, szintén neve elhallgatá-
sát kérő, csaknem ezer hektáros gazdál-
kodó – őt nevezzük Magyar Farmernek 
– amiatt panaszkodik, hogy ha osztat-
lan közös tulajdonból vásárol valaki 
például egy 0,5 hektáros földet és van 
a táblában mondjuk 50 tulajdonos, a 
földhivatali bejegyzéshez minden társ-
tulajdonosnak a hozzájárulását meg 
kell szerezni. El kell számukra küldeni 
a levelet, meg kell várni, míg a hozzá-
járulás mindegyiküktől visszaérkezik, 
akkor lehet csak menni a földhivatal-
ba. „Ahol általában nem monda-
nak semmit, mert nem tudják, 
mit mondjanak, nem mernek még 
beszélni sem”. Ez Magyar Farmer 
általános tapasztalata. Illetve még 
az is, hogy „földhivatali ügyinté-
zője válogatja, hol, mit, mikor és 
hogyan intéznek el”. A legnagyobb 
probléma – teszi hozzá –, hogy a jo-
gászok sem nagyon látják a kiutat. 
„ők sem nagyon tudják, hogyan 
készítsenek el egy szerződést úgy, 
hogy az új földtörvény szerint tö-
kéletes legyen, mert eltérőek az ál-
láspontok. Azt várják, hogy egyet 
legalább elbíráljanak, lássák, az jó 
volt, eközben pedig mindig a jog-
szabályra hivatkoznak.”

Anonymus szerint a földhasz-
nálat egyenesen „borzalmas dolog 

lett az új földtörvény szerint, az osztatlan 
közös tulajdonban lévő tulajdonosoknak 
ugyanis hozzá kell járulniuk, hogy hol 
használom a földet”. Anonymus ezt le is 
vezeti. Azt mondja, ha egy osztatlan kö-
zös tulajdonú táblában lévő földtulajdos 

el akarja adni a földjét neki, akkor először 
elkészül az adásvételi szerződés, amit ki 
kell függeszteni az önkormányzatnál 
60 napig, addig nem történik semmi. 
Ezután kerül „papíron” a földbizottság-
hoz, amely 60 napig várhat a döntéssel. 

Kedvező döntés esetén ezután lehet csak 
kifizetni a földet. A földhasználatról ez-
után értesítenie kell az összes földtulaj-
donos társat tértivevényes levélben, ami 
azon túl, hogy költséges, újabb, legalább 
30 napot jelent. Sokan pedig nem is tud-
ják ezt mire vélni, zaklatásnak veszik. 
A földhivatali döntésre aztán minimum 
újabb egy hónapot kell várni.

„Nem elég, hogy már a haszonbér-
leti módosításokat is ki kell függeszteni. 
Most már ott tartunk, ha elkezdek vásá-
rolni földet, hogy 60 nap, újabb 60 nap, 
az 120 nap, meg 30 nap és még 30 nap, 
az 180 nap. Hét-nyolc hónap, mire hasz-
nálni is tudom azt a földet, amit valaki 
esetleg el akar nekem adni? Ez a folya-
mat ezelőtt a földtörvény előtt két hét 
alatt lezajlott. Ha valaki el akarja adni 
a földjét, mert pénzre van szüksége, 
várjon négy hónapot arra, hogy valami 
történjen? Előre nem lehet fizetni, mert 
bárki megelőzhet a földvásárlásnál. Én 
már azt a törvényt várom, ami megha-
tározza, hogy a szomszéd beleszólhat, 
kinek adhatom el a lakást. Nem tudom, 
kinek készült az új földtörvény, csak sej-
tem, hogy valószínűleg az 1/1-es tulajdo-
nosoknak. Nem a vidékre készült ez, én 
úgy gondolom, inkább a politikusoknak, 
de…”

Félbe is szakítja, amit mond, pedig 
a folytatás az lett volna, hogy ezt inkább 
ne írjuk meg. Nem fejezte be a mondatot, 
így hát megírtuk. Ezt is.

Anonymus (illusztráció)
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„Sok mindennek kell ahhoz változni, 
hogy semmi se változzék”
INTERJÚ MÁHR ANDRÁSSAL, A MOSZ FőTITKÁR-HELyETTESÉVEL

Számos ellentmondást hordoz ma-
gában az idén hatályba lépett új 
földtörvény, amely ráadásul olyan 
érdekeket is sért, amelyek nemcsak 
a pénzről szólnak, hanem Magyar-
ország élelmiszer-ellátásáról is, nem 
beszélve az exportról. Máhr And-
rás, a Mezőgazdasági Szövetkezetek 
és Termelők Országos Szövetsége 
(MOSZ) főtitkár-helyettese a vele ké-
szült interjúban a jogszabály mellett 
annak hatásait is elemzi.

Írta: Tóth László Levente
Fotók: IFA Press

–– Idén május 1-jén teljes kö-
rűen hatályba lépett a mező- és 
erdőgazdasági földek forgalmáról 
szóló törvény, de eléggé nehézkes-
nek tűnik a végrehajtása. Miért?

–– Először is, hiányzik még az 
üzemtörvény, az integrációs törvény, 
és máris napirenden van az említett 
földforgalmi törvény módosítása. Hi-
ányzik, illetve ellentmondásos számos 
végrehajtási rendelet (például a helyi 
földbizottságok, családi gazdaságok újra 
szabályozása, stb.), ellentmondásosak 
a mezőgazdasági végzettségre vonat-
kozó kérdések és nyitott az őstermelői 
szabályozás jövője. Azonban nem csak 
ez a baj. A törvény de jure földforgalmi 
szabályozás, de facto földhasználati 
szabályozás is. Legfontosabb szabálya, 
hogy földtulajdont kizárólag földmű-

ves szerezhet, legfeljebb 300 hektárt. 
További feltételek: az összeszámítolás, 
a hatósági jóváhagyás, a helyi földbi-
zottsági (egyelőre kamarai) jóváhagyás 
és a kötelezettség vállalás, hogy a vevő 
kizárólag saját maga műveli „élete 
végéig” (kivétel társaság 25 százalékos 
tulajdoni hányada). Szankció is van: 
az aranykorona érték 20 ezer szerese, 
akár többször; kényszerhasznosítás; 
illetve akár a tulajdon elvesztése. Más 
a helyzet a földhasználatnál, amire 
földműves, de mezőgazdasági terme-
lő szervezet (ez a definíciója, sic!) is 
jogosult, a bérlet maximális időtartama 
20 év. Használatnál a birtokmaximum 
1200, illetve 1800 hektár (állattartó tele-
pek, vetőmagtermelés, saját tag esetén). 
A földhasználat is hatósági jóváhagyás 
köteles, a megváltozott az elővásár-
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lási és előbérleti szabályok szerint az 
államot elsőhelyi elővételi jog illeti meg, 
azaz a korábbi volt haszonbérlő háttérbe 
szorul, kedvezményezett az állattartó, 
egyébként pedig a helyben 
lakó földműves különböző 
státuszaiban a kedvezmé-
nyezett (családi gazdálko-
dó; 20 kilométeren belüli 
termelő stb.). A földhaszná-
latnál is szigorú kötelezett-
ségvállalások kellenek, az 
ezeket megsértő szankciók-
ra számíthat. Fontos, hogy 
a törvény a szerzett jogokat 
nem érinti (a bérleti szer-
ződés lejártáig a status quo 
változatlan). Az osztatlan 
közös tulajdonú földek 
szabályozása esetében a 
kimérés problematikus, nem 
beszélve a használati rendet 
érintő megállapodásról, 
térképi kimutatásról, illetve a több do-
kumentumot érintő egységes okiratról.

–– Mégis, mi a baj ezzel?
–– A következmények. De kezdjük 

a tényekkel. Magyarországon ma 1,5-2 
millió fő földtulajdonos van. A föld-
használók között a jogi személyek 2 
millió 59 ezer  hektáron 1628 milliárd 
forint bruttó termelési értéket állítanak 
elő. A magánszemélyek földhaszná-
lata 2 millió 519 ezer hektár, termelési 
értékük 1112 milliárd forint. Az Általá-
nos Mezőgazdasági összeírás (ÁMö) 
szerint 2013-ban Magyarországon 8442 
gazdasági szervezet működött a 2010 
évi 8606-tal szemben. Ebből a Mező-
gazdasági és Vidékfejlesztési Hivatal 
(MVH) adatai szerint mintegy 450 
használ 1200 hektárnál nagyobb föld-
területet. Az egyéni gazdaságok száma 
az ÁMö szerint 567 446-ról 484 723-ra 
csökkent 2010-ről 2013-ra. A NAV adatai 
alapján 2012-ben 12 780 fő volt egyéni 
vállalkozó. Az MVH-nál a 2012. év után 
földalapú támogatást 168 ezer egyéni 
gazdálkodó igényelt. A támogatási 
kérelmek alapján 1 hektárnál nagyobb 
földterületet 159 ezer őstermelő használ 

(az MVH támogatási kérelmek alap-
ján). Az őstermelők közül 5 hektárnál 
nagyobb területet körülbelül 85 ezer 
fő használ, 15 hektár felett már csak 
39 ezer. A KSH 2013-as adatai szerint 
a tejelő tehenek 90 százaléka találha-
tó a gazdasági szervezeteknél, s csak 

egytizedük az egyéni gazdaságoknál. A 
sertésállomány 75 százalékát is a gazda-
sági szervezetek tartják, csak a negye-
dét az egyéni gazdaságok. A tyúkok 60 
százaléka van a gazdasági szervezetnél, 
40 százalékuk az egyéni gazdaságoknál. 
A juhállománynak ugyanakkor mind-
össze 13 százalékát tartják a gazdasági 
szervetek, 87 százalékát az egyéni gaz-
daságok. Miközben Magyarországon ez 
van, a világgazdaságban a mezőgazda-
sági termelés felértékelődik, a hatékony-
ság, a versenyképesség az innováció 
és a fenntarthatóság került előtérbe, 
ami gyorsuló ütemű centralizációt és 
koncentrációt eredményez. Ez igaz az 
EU-ban is: a Közös Agrárpolitika 2014-
2020 közötti prioritásai a modernizáció, 
innováció, hatékonyság, versenyképes-
ség, fenntarthatóság, diverzifikáció. 
A mezőgazdasági termékek kínálati 
piacából keresleti piac lett: a világpiaci 
árak árcentruma jelentősen nőtt, a támo-
gatások versenye pedig csökken. Ilyen 
környezetben Magyarországon hektikus 
ingadozással, de az elmúlt négy évben 
a bruttó termelési érték összességében 
változatlan áron stagnál, továbbra is 
a 80-as évek 80 százalékán vagyunk. 

A mezőgazdasági jövedelmek a nö-
vénytermesztésben az áremelkedések, 
valamint a világpiaci áremelkedések 
következtében nőttek, a növény- és állat-
tenyésztés aránya azonban tovább rom-
lott (70-30 százalék). Nem kérdés, hogy 
a hazai és uniós támogatások mellett is 

az állattenyésztésben csak 
a modernizált, szakosított 
telepek képesek jövedelme-
zőségre, de tőkearányosan 
továbbra is alacsonyra. A 

magyarországi földterület 
körülbelül 60 százalékát pe-
dig mindeközben hatékony, 
versenyképes magán- és jogi 
személyiségű társaságok 
használják (ez mintegy 2500 
gazdasági társaság és 10-15 
ezer egyéni gazdaság), míg 
84 ezer MVH ügyfél nem 
éri el az 5 hektáros terület 
nagyságot sem. 

–– Kit kedvezményez és 
kit nem a földforgalmi tör-

vény?
–– Azt a legfeljebb 25 ezer főre tehető 

földművest, aki ma is mezőgazdaságból 
él, már van értelmezhető gazdasága, 
eszközállománya. A jövőben ők vásárol-
hatnak földet, nekik lesz rá pénzük és 
jogi lehetőségük. Kedvezményezi továb-
bá azokat a nagy tőketulajdonnal ren-
delkező befektetőket, akik az integráció 
révén jelentős, akár sok tízezer hektár 
területet „vonhatnak” saját hatáskö-
rükbe. Kedvezményezi azokat a jogi 
személyiségű társaságokat is, akik az új 
feltételekhez „megfelelő módon fognak 
tudni alkalmazkodni”. Ez azonban csak 
hosszabb távon lesz igaz, ha megválto-
zik a támogatási rendszer. Rövidtávon 
pedig azoknak is kedvező, akik nem 
termelni akarnak, hanem csak a direkt 
támogatásokat megszerezni. Ez persze 
belátható időn belül csúnyán visszaüt-
het. A jogszabály „vesztesei” közé sorol-
ható ugyanakkor a kis földtulajdonnal 
rendelkező, közel másfélmillió földtu-
lajdonos, hiszen csökkeni fog a föld ára; 
nehezebb lesz az eladás és a megkötött 
ügyletek átfutási ideje is rendkívül hosz-
szú lesz. Vesztesek továbbá a gyengébb 
minőségű földterületek tulajdonosai, 

Földhasználat 
megoszlása

Bruttó termelési érték 
megoszlása

Gazdasági szervezetek Egyéni gazdaságok

Forrás: KSH
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mert ha a támogatás csökken, megne-
hezül a bérbeadás. Vesztesek a nagy és 
hatékony állattartó-telepek tulajdonosai 
is, nem beszélve a sok kistulajdonos 
összeállásán alapuló szövetkezetekről, 
gazdasági társaságokról.

–– Mik a földtörvény alkalma-
zásának eddigi tapasztalatai?

–– A hatályba lépés óta rövid idő 
telt el, de néhány dolog már jól látha-

tó. A jogalkotás – ahogyan az elején 
is említettem – jelentős késésben van 
(földbizottságok; osztatlan közös tulaj-
don; képzettségi jogszabály stb.), nem 
beszélve a hiányzó sarkalatos törvé-
nyekről. Az Európai Bizottság eközben 
már vizsgálja a törvényt, hogy mi lesz a 
hatása, ma még kérdéses. A jogalkalma-
zásban viszont teljes a káosz: külön-
böző földhivatalok különböző módon 
értelmezik a törvényt. Nincsenek meg 
a nyilvántartási szabályok, a nyilatko-
zatok elfogadásának feltételrendszere, 
stb. Nem tolonganak a földművesek és 
a mezőgazdasági termelőszervezetek 
sem nyilvántartásba vételük érdeké-
ben. A földforgalom „teljesen leállt”. A 

jelenlegi földhasználók pedig keresik az 
alkalmazkodás módját. Szervezeti vál-
tozások történnek, egyes tevékenységek 
– főleg az állattartás – leépítésével. A 
beruházások megálltak – igaz, ebben az 
EMVA is közrejátszik –, és nő a likvid-
eszközben, pénzben tartott mezőgaz-
dasági vagyon aránya, és még sorolhat-
nám. Az alkalmazkodást ugyanakkor 
megnehezíti, hogy hiányoznak a már 
említett hazai jogszabályok (például az 
üzemtörvény), de uniós szabályok is 
(például mesterséges üzem). A törvény 
biztosan és többször változni fog. A 
kérdés az, hogy mikor, milyen okokból 
és milyen mértékben? A játékszabályok 
– például a helyi földbizottság – hiá-
nya, esetleges uniós kifogások és azok 
mértéke és módja miatt? Az is kérdés, 
eljutnak-e és ha igen, mikor a törvény 
egyes rendelkezései az Alkotmánybí-
róság elé, nem utolsó sorban pedig az, 
hogyan fog változni a mezőgazdaság 
támogatási rendszere és jövedelemter-
melő képessége. Véleményem szerint a 
törvény sűrűn és érdemben fog változ-
ni. Ami biztos, hogy a földár csökkenni 
fog, s a potenciális vevők száma 20-30 
ezer fő lesz. Az is biztos, hogy az állatte-
nyésztés is csökken, a nem modernizált 
telepek nagyobbik hányada ugyanis 
kénytelen lesz bezárni, de félő, hogy a 
modernizált telepek egy része is hason-
ló döntésre fog jutni. Felgyorsul továbbá 
az agrárfoglalkoztatás csökkenése. Az 
elmúlt négy évben 5 ezer fővel csökkent 
a mezőgazdasági alkalmazottak száma, 
de közel 15 százalékkal, mintegy 79 ezer 
fővel csökkent az egyéni gazdaságok 
száma is. Átmenetileg visszafogják a 
fejlesztéseket. Újra átgondolják a külön-
böző szintű integrációkat, aminek vesz-
tesei lesznek a helyi szolgáltatók és az 
integrációjukba tartozó sok – egyénileg 
életképtelen – kistermelő, míg nyertesei 
a nagy integrátorok. A hosszút távú bér-
lettel rendelkező agrárcégek iránt pedig 
nőni fog a befektetői érdeklődés.

–– Konklúzió?
–– A preambulumában megfogalma-

zott céljait nem fogja tudni teljesíteni, 
az érintetteknél – földtulajdonosok, 
földhasználók – zavart okoz. A törvény-
nek ráadásul több vesztese lesz, mint 

nyertese. Mai munkavállalók, földhasz-
nálók, de főleg azok, akik – ugyan senki 
sem ígérte nekik – úgy gondolták, hogy 
nyertesek lehetnek, „munka nélkül” 
hozzájutnak az uniós támogatásokhoz. 
Csökkeni fog a legális foglalkoztatás, a 
költségvetés bevétele, miközben tovább 
fog romlani a vidék népességmegtartó 
képessége. Ha pedig a támogatási rend-
szerhez is hozzányúlnak, e folyamatok 
még inkább felgyorsulhatnak, több 
tízezer ember veszítheti el állását, meg-
élhetését, miközben a falun köztudottan 
nem könnyű munkát találni. Figyelem-
mel kellene lenni a világban bekövet-
kezett változásokra, a hatékonyság, a 
versenyképesség, a modernizáció, az 
innováció és a fenntarthatóság követel-
ményére. Végig kellene gondolni a WTO 
megállapodás, az EU-Egyesült Államok 
szabadkereskedelmi tárgyalások várha-
tó következményeit. Meggyőződésem, 
hogy hosszú távon csak a modernizáci-
óra, hatékonyságra képes agrárterme-
lőknek van jövőjük. Mondhatnám úgy 
is „sok mindennek kell ahhoz változni, 
hogy semmi se változzék”.

ezer darab

Egyéni gazdaságok száma

Forrás: KSH

ezer darab

Gazdasági szervezetek száma

Forrás: KSH
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–– Sokan azt mondják, a 
régi tagállamok egyenlőbbek, 
ha a termőföldjük védelméről 
van szó. Van ebben igazság?

–– Sokan tévesen gondolják, hogy a 
régi és a 2004-2007 között csatlakozott 
tagállamok uniós jogot érintő elbírá-
lása között eltérés van. A tőke szabad 
mozgásának korlátozása az alapító 
szerződések szerint tilos. A tulajdoni 
autonómia kérdéseiben viszont nincs 
hatásköre az uniónak, a tagállamok 
rendelkeznek róla, és ez félreértésekre 
adhat okot. Néhány hazai agrárjogász 
azt a következtetést vonta le – melyet 
felkapott a közvélemény – , hogy a tőke 
szabad mozgásának korlátozása tilos, 
ellenben a régi tagállamok többsége 
a kis- és közepes birtokokat helyezi 
előtérbe, alacsony a külföldiek tulajdo-
ni aránya, tehát a régiekre a tulajdoni 
autonómia vonatkozik, az újakra pedig 

a tőke szabályozása. Valójában az EU 
jogának legfontosabb része a negatív 
integrációs forma, vagyis a termelési 
tényezők mozgási akadályainak leépí-
tése. Az Európai Unió Bírósága (Euró-
pai Bíróság) – jogvita esetén – minden 
szabadsággal kapcsolatos, tagállamok 
által alkotott korlátozó törvényt, rende-
letet megvizsgál. A közérdek szem-
pontjai szerint próbálja leépíteni azokat 
a törvényeket, amelyeket patriótáknak 
tekint. Gazdasági szempont, tehát 
például az, hogy a magyar termelők – a 
moratórium lejártát követően – keve-
sebb forrással rendelkeznek nyugati 
versenytársaiknál, nem képezhet az 
uniós jog szempontjai szerint elfo-
gadható közérdeket. Azért van a tőke 
szabad mozgásában a mi fejezetünk, 
mert az alól kaptunk derogációt. Ezzel 
kapcsolatban az Európai Bizottság (EB) 
elismerte, hogy minden tagállamra 

ugyanaz a jogalap, és valóban korlátoz-
ható a tőke szabad mozgása, például 
kis- és közepes birtokok létrejöttének 
elősegítése, vidéki népesség megtartá-
sa, spekuláció kiszűrése céljával. Ezért 
lehet korlátozni a tőke szabad mozgá-
sát. Ugyanakkor jogvita esetén ezeket 
úgy vizsgálja meg az Európai Bíróság, 
hogy a törvény ne jelentse a külföldiek 
indokolatlan kiszűrését! Az EB azt is 
hangsúlyozta, hogy a régi tagállamok 
sem hivatkozhatnak a tulajdoni auto-
nómiára, míg az újak is vezethetnek be 
a földpiacon közérdekű korlátozásokat 
a derogációs időszakok lejártát köve-
tően. 

–– Akkor lehetne olyan törvényt 
írni, amely, mondjuk településméret 
vagy egyéb szempontok alapján sza-
bályozza, hogy földvásárláshoz hely-
ben lakás, esetleg állampolgárság…

Az új földtörvény, a derogáció 
vége, a szaporodó vitás föld-
ügyek lázban tartják a vidéket, 
és a hisztéria fokozódik. Az Eu-
rópai Bizottság vizsgálatot in-
dított, ami kötelezettségszegési 
eljáráshoz vezethet. A legellent-
mondásosabb érvek és infor-
mációk keringenek arról, hogy 
az EU más tagállamaiban ki és 
hogyan vásárolhat termőföldet, 
és ez miért méltánytalan a ma-
gyaroknak. Korom Ágoston, a 
Közszolgálati Egyetem oktatója 
segít eloszlatni a legendákat és 
félreértéseket, s az érdekérvé-
nyesítés megfelelő módja felé is 
ad némi útmutatást.

Írta: Benedek Gergő
Fotók: IFA Press

Legendák és félreértések helyett
INTERJÚ KOROM ÁGOSTONNAL, A KöZSZOLGÁLATI EGyETEM OKTATóJÁVAL
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–– Az állampolgárság azonnal kiesik. 
A legelső kritérium a nemzeti elbánás 
elve, ugyanazt kell biztosítani a tagálla-
mi állampolgárnak, mint az uniósnak. 
A második: közérdek-e a korlátozás? 
Azt mondjuk, vidéki népességet aka-
runk megtartani, spekulációt kiszűrni, 
rendben, elfogadható. A harmadik: 
arányos-e az intézkedés? Szükséges 

és alkalmas-e a kitűzött cél megva-
lósítására? És itt a csavar. A tulajdoni 
autonómiára nem lehet hivatkozni a 
gazdasági alapszabadságokkal szem-
ben. De a tulajdoni autonómia magánjo-
gi és ingatlannyilvántartási autonómiát 
jelent, és az ingatlanátruházási rend-
szerét minden tagállam maga határozza 
meg. Ha brit mintára azt mondjuk, hogy 
eszmei tulajdonban minden föld a koro-
náé, de gyakorlatilag a használat ugyan-
azt jelenti, mint a tulajdon, ez teljesen 
félrevezető. A Common Law rendszer 
sokban eltér a  mi rendszerünktől. Hat 
féle állampolgárságot különböztet meg, 
van köztük olyan, amely nem jogosít 
fel az Angliába belépésre. A használat 
tulajdonjoggá lép elő, 200-300 éves ha-
szonbérletek vannak, szinte korlátozás 
nélkül. Sokan azt állítják, felháborító 
az uniós jog, mert a föld az nem tőke.

Azt tudom erre mondani, hogy valóban 
nem az. A föld nem tőke az uniós jog 
értelmében sem. Az európai gazdasági 
alkotmányosság kritériumait – vagyis, 
hogy a bevezetett korlátozás ne a másik 
tagállam állampolgárát szűrje ki, ami 
benne foglaltatik a csatlakozási szerző-
désben –, földkérdésekben elsősorban 
a tőke szabad mozgásán keresztül vizs-

gálja az Európai Bíróság. 
A 80-as évektől elterjedt 
a neoliberális doktrína. 
A tőke szabad mozgása 
a leggyengébb alapsza-
badságból a legerősebbé 
vált 2008-ra. Akkortól 
fölzárkózott mellé a 
letelepedés szabadsága, a 
szolgáltatások szabadsá-
ga és az uniós polgárság. 
Ezeken az alapszabadsá-
gokon keresztül vizsgálja 
meg az EU, hogy nem 
a külföldiek kizárására 
szól-e ez a korlátozás. Az 
Európai Bíróság elismeri, 
hogy a Közös Agrárpo-
litika a termelők életmi-
nőségének növelését cé-
lozza, ezért a tőke szabad 
mozgása korlátozható 
a vidékfejlesztési célok 
szempontjai alapján. 
Ezért nem tőke a föld. Ha 

kivonnák a tőke szabad mozgásából a 
termőföldeket, akkor az Európai Bíróság 
a letelepedés szabadságát, vagy az 
uniós polgárságot alkalmazná földkér-
désekben. 

–– Sokan azt mondják, nem lehet 
elidegeníthető jószágként nézni a 
földre, hiszen az a szuverén állam 
területe is egyben. 

–– Ez inkább jogfilozófiai 
kérdés, a szuverenitást így 
kevéssé fogadja el az uniós 
jog. Általános gyakorlat az 
uniós jogban, hogy a szuve-
renitás nem korlátozhatja a 
négy szabadságot. Hiába van 
egy tagállamnak munkanélkülisége, be 
kell engednie más tagállami munkavál-
lalókat. Ha azonban a külföldiek, érvé-
nyesítve tőkeerejüket megvásárolhatják 

a termőföld egy részét, és támogatás 
is jár mellé – ami szociális támogatás-
ként is felfogható, de azért is van, hogy 
elősegítsék az alacsonyabb jövedelműek 
vidéken tartását –, abban van némi 
perverzió. Így a gazdagabb jutna hozzá 
a szociális elemeket is tartalmazó támo-
gatásokhoz, és szűkülnének a helyiek 
gazdasági, életlehetőségei. 

–– A külföldiek földvásárlása 
jelent-e fenyegető veszélyt, vagy a 
nagybirtokok? Milyen példa van 
az EU-ban arra, hogy a helyieket 
előnyben részesíti a szabályozás?

–– Ezügyben szintén általános a 
félreértés. Rengetegen gondolják, hogy 
„lejár a derogációs időszak, beengedjük 
a külföldieket, de olyan feltételekkel, 
hogy ne tudják teljesíteni”. Ebben a 
félreértésben van a probléma gyökere. 
Ha kikerül az Európai Bírósághoz egy 
ilyen törvény, azt nem fogják engedni 
alkalmazni. Itt nem lehet automatiku-
san a régi tagállamok ilyen rendszereit 
figyelembe venni, mert azokban nagyon 
kevés az ítélet. Az Európai Bírósághoz 
kötelezettségszegési eljárás, vagy egyéni 
jogvita keretében kerülnek az ügyek, 
amelyek a tagállami bíróságnál kezdőd-
nek. Az EB nem indított eljárást eddig 
ilyen ügyben, most pedig ezt kilátásba 
helyezi velünk szemben. Egyéni jogvita 
azért nincs a régi tagállamokban, mert 
a birtokszerkezet kialakultabb, rende-
zettebb, egynéhány százaléknyi föld 
cserél gazdát évente. A kisbirtokosokra 
pedig nem jellemző, hogy elmennek 
más tagállamba földet venni, és ha nem 
sikerül, perre viszik a dolgot. Ebből 

adódhat, hogy bizonytalan az egyes bir-
tokpolitikai eszközök uniós joggal való 
összeegyeztethetősége. A régi tagálla-
mokban földek külföldiektől való vé-

„... borzAlMASAn KároS Az A 
hiSztériA, AMit A SzélSőSégES 
pártoK MűVElnEK, hogy »VédjüK 
MEg A földEt«”
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delme – amennyiben létezik – az uniós 
jog rendszertani hiányosságain alapul. 
Olyan praktikákon, amelyeket nem tud 
„megfogni” az uniós jog. Az Európai 
Bíróság gyakorlata kialakult és fejlett 
a közérdekre alapozva a külföldieket 
kiszorító törvények kiszűrésében. Ám 
ha az előzetes hatósági engedélyezés 
során a tagállami hivatal egyéni dönté-
seiben a saját állampolgárokat helyezi 
előtérbe, azt nehezen tudja megfogni az 
uniós jog. Itt azt kell bizonyítani, hogy 
nem más tagállamok állampolgárai 
ellen irányul az intézkedés. A hivatali 
döntéseket pedig rendkívül nehéz, vagy 
lehetetlen ezen indok alapján felülvizs-
gáltatni. Ezért borzalmasan káros az 
a hisztéria, amit a szélsőséges pártok 
művelnek, hogy „védjük meg a földet”. 

–– A tagállami hivatal egyéni 
döntéseiben tehát előnyben részesít-
hetné akár saját állampolgárait is.

–– Elméletileg az a törvény, ami 
első látásra kiszűri a külföldieket, 
biztosan nem éri el a célját. Az viszont, 
ami elvileg explicite nem védi meg a 
földet, de benne van az egyéni döntés 
lehetősége, gyakorlatilag „megvéd-
heti”. Ráadásul ha egy régi tagállam 
alkalmaz egy rendelkezést, az jogvita 
esetén nem jelent biztos igazolhatósá-
gi pontot. Nincs reciprocitás. Jogvita 
esetén nem érvelhetünk azzal, hogy 
más tagállamok is alkalmaznak hasonló 
rendelkezéseket. De az sem igaz, ami 
szintén nagyon elterjedt, hogy „nekik 
lehet, nekünk nem”. Ez azért nem igaz, 
mert ha hasonló rendelkezésre kimond 
az Európai Bíróság egy ítéletet, az 
onnantól kezdve a másik tagállamra is 
érvényes. Nagyon nehéz helyzete van 
tehát a jogalkotónak. Ott a nagybirtok 
kérdése, amelyet ha felszabdalnának, 
az azonnali termeléscsökkenéshez 
vezetne. Ugyanakkor óriási a nyomás a 
külföldiek és itthoniak között. Ráadásul 
– mivel nagy a potenciális érdekellentét 
és eddig azt gondolták, hogy itt valódi 
liberalizáció lesz a derogáció után –, 
nagy az egyéni jogviták veszélye is. 
És az EB is ellenünk van. Nem elég az, 

hogy az új tagállamoknak nincsen ren-
dezett birtokszerkezetük, mint a régiek-
nek. Egyébként pontosan azért, mert e 
birtokviszonyok rendezésére az előzetes 
hatósági engedélyezés lett volna a legin-
kább alkalmas, amit viszont 
a derogációs időszak alatt 
nem lehet alkalmazni. Ne-
künk a kialakulatlan birtok-
szerkezetünkkel kell hatha-
tós megoldással előállnunk, 
de az uniós jog fejlődése, 
az egyéni jogviták poten-
ciálisan nagy száma nehéz 
helyzetbe hozza a jogalkotót, és erre jön 
még rá az EB vizsgálata is. Ezért óriási 
diszkrimináció ez a vizsgálat, a kötele-
zettségszegési eljárás esélyének nyitva 
hagyása az EB részéről. Ami valójában 
„öngól”, mert így nagyon felerősödhet 
az euroszkepticizmus, főleg akkor, ha 
az esetünkben kifogásolt rendelkezések 
miatt nem indít vizsgálatot a régi tagál-
lamok ellen. Érdemes lenne külön-kü-
lön minden régi tagállam rendelkezéseit 
megvizsgálni az Európai Parlamentben, 
mert az EB-t csak az tántoríthatja el 

attól, hogy eljárást indítson ellenünk, ha 
szembekerül a régi tagállamok gaz-
dálkodóival. Azért is tartom nagyon 
károsnak az EB vizsgálatát, ugyanis a 
magyar szabályozás elvileg megfelel 

az uniós jognak, részletkérdésekben 
pedig a régi tagállamokkal szemben 
is lehetne indítani ilyen vizsgálatokat. 
Állítólag 500 milliárd forint vár az egyé-
ni gazdálkodók és társas vállalkozók 
számláján csak arra, hogy letisztulja-
nak a földviszonyok és befektessenek a 
mezőgazdaságba, mert a mezőgazdaság 
jövedelmezősége látványosan megug-
rott az utóbbi években. Mindent meg 
kellene tenni azért, hogy ezek a befek-
tetések realizálódjanak, amihez stabil 
viszonyokra van szükség. 

„... óriáSi diSzKriMináció Ez A 
VizSgálAt, A KötElEzEttSégSzE-
géSi EljáráS ESélyénEK nyitVA 
hAgyáSA Az EUrópAi bizottSág 
réSzéről.”
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A COOP Gazdasági Csoport árbevételét növelve erősítette pozícióját a piacon, a CO-OP Hungary Zrt. 
közgyűlésén pedig új irányokat határoztak meg egy középtávú stratégia keretében. Csepeli Lajossal, a 
társaság igazgatóságának elnökével, a COOP Szolnok Zrt. vezérigazgatójával készült interjúból kiderül 
az is, hogyan működnének együtt a kormányzattal – a vidék érdekében.

–– Május végén volt a coop 
éves közgyűlése. hogyan zár-
ta az évet a cégcsoport?

–– A COOP Gazdasági Csoportnak 
csaknem 700 kis- és középvállalkozás 
a tagja. Mintegy 32 ezer dolgozójával 
az országban az egyik legnagyobb 
kistelepülési foglalkoztató. Az üzlet-
lánc klasszikus franchise rendszerként 
működik, a franchise jog tulajdonosa 
a CO-OP Hungary Zrt. A hálózatnak 
már több mint 3000 franchise boltja 
van, emellett további 2000 üzletet lát 
el áruval. A csoport árbevétele 550 
milliárd forint volt tavaly, 20 milliárd 
forinttal több az előző évinél. A növe-
kedés alapvetően a Profi és a Match 
üzletek átvételének köszönhető. Még 
2012-ben vettünk át 63 Match, illetve 
Profi üzletet, s ugyanebben az évben 
csatlakozott két új régió, a Piliscsoport 
Kft. és a Polus-COOP Zrt., ezekkel az 
üzletlánc 111 új taggal bővült. A COOP 
Gazdasági Csoport a 2013-as évet tehát 
jól „abszolválta”, összességében pozitív 
szaldóval, annak ellenére, hogy pofon-
ként ért minket, amikor elvették tőlünk 
a dohányforgalmazás jogát a múlt év 
július 17-től. A dohányforgalmazás 
elmaradása miatti forgalomkiesés 12,5 
százalékos volt. Ráadásul az általános 
fogyasztási hajlandóság sem növekedett 
számottevően a lakosság körében. Ezt 
a két hatást ugyanakkor ellensúlyozta 
az egyes boltokhoz kapcsolódó trafikok 
hálózata – amelyek „visszaszerezték” az 
elvesztett vevőkör egy részét –, továbbá 
a már említett Profi és a Match üzletek, 
valamint a csatlakozott régiók. További 
pozitívum, hogy a friss áru szegmens-
ben az üzletcsoport erősített, tavaly 

november 1-től áttértünk az egyhetes 
akciókra. Szeretnénk ugyanis, hogy a 
vevők többször vegyék észre a COOP 
üzleteit.

–– Mit ért azalatt, hogy „egyes bol-
tokhoz kapcsolódó trafikok hálózata”?

–– Ahol COOP-osok is nyertek 
dohányforgalmazási koncessziót – 
összesen 360 COOP-os tagszervezet 
nyert ugyanis – az árusítás közvetlenül 
megvalósult. Ahol sikerült 
kiadni helyiséget bérletbe a 
koncessziót elnyert számá-
ra, ott a bérleti díj bevétel 
jelent némi ellensúlyozást. A 
dohányforgalmazás megvo-
násából adódó legnagyobb 
veszteséget a vidéki kis-
boltok szenvedték el. Velük 
kapcsolatban egyelőre nem találtuk még 
meg a receptet a bevételkiesés ellensú-
lyozására. Hozzáteszem, nekünk napi 
másfélmillió vevőnk van országszerte 
és nyilvánvalóan az a legfontosabb 
számunkra, hogy ezt a vevőkört meg-
tartsuk.

–– Mit tesznek még ennek érdeké-
ben? Mik a fejlődés lehetséges irányai?

–– A közgyűlésen a tagok jóváhagy-
ták az igazgatóság által kidolgozott 
középtávú stratégiát, amely a meglévő 
pozíciók erősítése mellett a költségcsök-
kentést, az informatikai, marketing és 
törzsvásárlói programok fejlesztését, 
valamint a franchise-tagok között egyes 
tevékenységek integrációját célozza. Az 
üzletlánc a franchise-hálózatot kihasz-
nálva a működés egyes kereskedelmi, 
gazdasági és logisztikai feladatait integ-

rálva növelné hatékonyságát. A jövőben 
szorosabb együttműködés jöhet létre a 
regionális szereplők között az informa-
tika, a marketing területén. Az egységes 
informatikai rendszerünk 1630 boltunk-
ban működik, tehát az informatika terén 
a COOP rendkívül erős. A törzsvásárlók 
száma mára eléri a 814 ezer főt, amely 
reményeink szerint a közeljövőben 
egymillióra is nőhet. Az árukínálatot 
tekintve elsősorban a friss áruban kell a 

legjobbaknak lennünk: tőkehús, ba-
romfihús, húskészítmények, kenyér- és 
pékáru terén jól teljesítünk. Javítanunk 
kell azonban a zöldség-gyümölcsben 
és a tej-és tejtermékek terén, utóbbi 
igazi kihívás. A magyar mezőgazdaság 
általános jellemzője, hogy hozzáadott 
érték nélkül, „nyersen” adjuk el az árut, 
a magyar élelmiszeripar pedig a hazai 
feldolgozottságú termékek vonatkozá-
sában rendkívül visszafejlődött. Ez leg-
inkább a tejpiacon jelenik meg, ami még 
hektikus is, hiszen tavasszal, amikor sok 
a tej, a hazai feldolgozók szinte „udva-
rolnak” nekünk. Szeptemberben viszont 
– amikor a biológia miatt nehezebb a tej 
előállítása, kevesebb is lesz belőle – az 
említett feldolgozók eladják az árujukat 
külföldre. örömmel teszik ezt, ha köz-
ben olyan forint/euró árfolyamszint van, 
mint most. Nekünk pedig muszáj impor-

Írta: Tóth László Levente
Fotók: Stalter György

„nEKünK nApi MáSfélMillió 
VEVőnK VAn orSzágSzErtE éS 
nyilVánVAlóAn Az A lEgfonto-
SAbb SzáMUnKrA, hogy Ezt A 
VEVőKört MEgtArtSUK.”
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tálni, ha tetszik, ha nem, mert kiviszik a 
nyers tejet és ott dolgozzák föl.

–– Sertéshúst is kell behozniuk kül-
földről?

–– Egyértelműen arra törekszünk, 
hogy hazai termékeket árusítsunk, kü-
lönösen a friss áru tekintetében. A piac 
kihívásai azonban időnként bennünket 
is arra kényszerítenek, hogy vásárol-
junk import termékeket is. A friss hús-
áru – ide sorolnám a sertéshús mellett a 
baromfihúst is – a COOP erőssége. Az 
árualap beszerzése regionálisan rendkí-
vül eltérő a hálózaton belül is. Tudnék 
rendkívül jó példákat mondani Szol-
nokon és környékén, milyen magyar 
feldolgozóktól, magyar alapanyagból 
vesszük a tőkehúst. Ma azonban a bel-
földi fogyasztást magyar alapanyagból 
nem lehet ellátni. Az a hárommillió 
sertés, amit ma Magyarországon a 

mezőgazdasági termelők előállítanak, 
kevés a magyar fogyasztó ellátásához. 
A magyarországi sertésállomány annak 
idején 10-10,5 millió is volt, a fele ment 
exportra. Nem nehéz kiszámítani, hogy 
mi az a mennyiség, amit ma importból 
kell fedezni. Sertéshúsból tehát jelenleg 
nincs elegendő árualap, amit a mostani 
euró/forint árfolyamszint csak csökkent, 
hiszen lehet, hogy jobban megéri a ser-
tést is eladni külföldre, mint egy hazai 
feldolgozónak. 

–– Miben különbözik a ki-
sebb települések fogyasztá-
sa a nagyobb városokétól?

–– Azt lehet érzékelni, hogy vidéken 
a helyi kereskedelem felértékelődött, 
tehát ma már egyértelműen elmúlt az 
a „divat”, hogy „vidékről” városokba, 
nagy multinacionális centrumokba 
járnak az emberek. A vidékiek vásár-
lóereje tekintetében előny az, hogy a 
minimálbér növekedett, hogy a nyugdí-
jak – legalábbis szerintem – alapvetően 

rendben vannak Magyarországon a mai 
magyar gazdasági helyzethez viszo-
nyítva. Ami nekünk igazából hiányzik, 
az olyan ember, aki vidéken dolgozik 
és – mivel ott is él – a pénzét is ott költi 
el. A városokban ugyanakkor továbbra 
is óriási versenyhelyzet van. A COOP-
nak, a „vidék üzletláncának” 
olyan üzletpolitikát kell 
folytatnia, hogy ezt a ver-
senyt állni tudja. Tehát 
különbséget kell tenni 
a „vidéki” üzletpoliti-
kánk és a városi, nagy 
versenyben működő 
boltjaink üzletpolitiká-
ja között. Konkrétan az 
akciós termékek, illetve a 
márkatermékek vonatkozásá-
ban kell másképp kezelnünk ezt a két 
szegmenst. A vidéki üzletekben a már-
katermékek körében el is indítottunk 

egy alacsonyabb árkategróriájú 
fehéráru profilt, mert úgy 
ítéljük meg, hogy a vidéki 
vásárlóerő ezzel van szinkron-
ban. A heti akciózás – amit már 
említettem – inkább a város-
okra jellemző. A városi vevő 
ugyanis rendkívül érzékeny 

arra, hogy hányszor szólítja meg a 
kereskedő, míg vidéken lehet, hogy 
elég a kéthetes akciózás. Ezeknek a 
változásoknak a „finomhangolásán” 
most dolgozunk, erre kaptunk felhatal-
mazást a közgyűlésen, hogy ezekben 
az ügyekben lehetőleg minél hamarabb 
konkrét döntések szülessenek.

–– Milyen fogyasztói különbségek 
tapasztalhatók a város-vidék vonat-
kozásában a sok esetben szinte csak 
alapanyagnak tekinthető, illetve 
a továbbfeldolgozott áruk terén?

–– Ez nagyon érdekes kérdés. 
A COOP nyitott arra, hogy a helyi 
feldolgozottságú termékeket felvásárol-
ja, ezt is tesszük. Azt azonban tisztán 
kell látni, hogy az az élelmiszertermék, 
amiben minőségi alapanyag van, nem 
olcsó. Ugyanúgy vonatkozik ez a mézre, 
mint a húsra. Azok a multinacionális 
cégek, amelyek Magyarországra élel-
miszerterméket beszállítanak, sokszor 
tudnak olcsóbb terméket ajánlani, 

csak éppen más minőségben. Pedig 
az ár-érték arány – amit én fontosnak 
tartok – nem utolsó szempont. „Olcsó 
húsnak híg a leve”, tehát a jó minőségű 

terméknek igenis megvan az ára. 
Lehet ezeket a termékeket 

tartósító szerekkel, egyéb 
más módszerekkel 
„olcsóbbá tenni”, csak 
éppen ezzel a minőségi 
értékük romlik. Ez ügy-
ben egyébként pozitív 

a tapasztalatom. Azt 
látom, hogy egyre több 

magyar ember inkább töb-
bet fizet, de minőségi terméket 

akar vásárolni. Az agglomeráció, illetve 
Budapest és környéke nyilván más 
vásárlóértékkel bíró „fogyasztó”, és tel-
jesen más vásárlói réteget jelent, mint az 
ország többi része. Vidéken ugyanakkor 
vannak területek, városok, ahol kifeje-
zetten jó a vásárlóerő – például Győrben 
és környékén –, ugyanakkor Tiszafüred 
és környéke már sokkal szolidabb. Ma 
Magyarországon vásárlóerőben óriási a 
különbség területi szempontok szerint 
is. Ez nyilván nagy kihívás a kereske-
dőknek, így a COOP -nak is. Ez megint 
csak egy újabb választóvonal: ahol jó a 
vásárlóerő, ott más üzletpolitikát lehet 
folytatni, mint ott, ahol szerényebb – 
függetlenül a város-vidék megközelí-
téstől.

–– önhöz hasonlóan én is sokat 
járom az országot és úgy látom, 
összességében mégis inkább a vi-
dék az, ami segítségért kiált.

–– Azt látni kell, hogy a vidék mun-
kaerő megtartó képessége tragikus. A 
fiatalok külföldre vándorlása leginkább 
a vidéket érinti. Vidéken nem alakul-
nak ki új munkahelyek. Mi szeretnénk 
változtatni ezen, de ehhez összefogásra 
van szükség. A kormánynak tisztában 
kell lennie azzal, hogy mik azok a terü-
letek, amelyek kapcsán be kell avatkoz-
ni, ezért tavaly leadtunk a kormány felé 
egy a vidékfejlesztéshez kapcsolódó, öt 
pontból álló együttműködési javaslatot, 
a COOP ezzel szeretne csatlakozni a vi-

MINTEgy
32 EzEr 

dolgozó

AMi nEKünK igAzából hiány-
ziK, Az olyAn EMbEr, AKi Vidé-

KEn dolgoziK éS – MiVEl ott iS 
él – A pénzét iS ott Költi El. 
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dékfejlesztési tervekhez. Az új kormány 
új politikát is jelent, reméljük, hogy 
most előtérbe kerülnek ezek az ügyek 
is. A kormánynak valamit tennie kell a 
vidéki kistelepülések kereskedelmi ellá-
tása érdekében. Azon túl ugyanis, hogy 
megvannak az állami intézményrend-
szerek – iskola, óvoda, stb. –, kell egy 

kereskedelmi ellátás is. Mi nem tartjuk 
eretnekségnek, ha a kormányt meg 
tudjuk nyerni annak érdekében, hogy 
a vidéki kisboltokat igenis támogassa. 
Nem kívánjuk, hogy ez COOP speci-
fikus legyen – mert nemcsak a COOP 
van bajban vidéken, hanem egyéb kis-, 
magánboltok is –, de szeretnénk ebben 
részt venni. Somogy megyében egy ezer 
fő alatti településen, Jász-Nagykun-
Szolnok megyében egy ezerötszáz fős 
településen már komoly gond, hogy a 
napi élelmiszer-kereskedelmi ellátás 
hogyan lesz biztosítva. Vehetünk szép 
nagy lakatokat, hogy rátegyük a helyi 
üzletekre, ez azonban felelőtlenség 
lenne, hiszen az emberek ezeken a 
településeken is élni akarnak. A fiata-
labbak közül sokan elmennek külföldre 
dolgozni, de az idősebb korosztályok 
napi élelmiszer-kereskedelmi ellátásáról 
gondoskodni kell. Veszteséggel a COOP 

se tudja vállalni ezt a feladatot. Tehát ha 
nekünk ezen a területen csak veszteség 
termelődik, nálunk sincs más módszer, 
mint a már említett lakat, a bezárás. Ezt 
azonban mi, COOP-osok nagyon nehéz 
szívvel tennénk meg. A helyzet megol-
dásához tehát a kormánytól minden-
képpen várunk valamiféle támogatást. 
Hozzátenném, mindez Európában nem 
egyedülálló, számos példa van rá.

–– Mit javasolt a coop a kormány-
nak?

–– A vidékfejlesztés, a logisztika, az 
élelmiszer-feldolgozás, a társadalmi 
szerepvállalás témakörében szeretnénk 
együttműködni. Ezer, de akár ezeröt-
száz, kétezer fősnél kisebb településen 
ma nagyon nehéz kereskedelmi üzletet 
legálisan, eredményesen működtetni 
Magyarországon. Az ország település-
szerkezetéből ugyanakkor látható, hogy 
az ilyen települések száma nem kevés. 
El kell tehát döntenie a kormánynak, 
hogyan alakítsunk ki egy olyan, egyez-
tetésen alapuló támogatási rendszert, 
amivel ez a helyzet fenntartható. Bul-
gária, Csehország, Lengyelország már 
kialakította ezt. Mi, mint értékesítési 
pontok továbbá partnerek vagyunk ab-
ban – hiszen megvan a piacunk –, hogy 
olyan kis élelmiszer-feldolgozó üzeme-
ket hozzunk létre, melyekkel vidéken 

munkahelyeket tudunk teremteni. Mi 
túlnyomórészt vidéken foglalkozta-
tunk embereket, ott élnek a kollégáink. 
A helyi intézmények, hagyományok, 
sportszervezetek, kulturális intézmé-
nyek támogatásában pedig hagyomá-
nyosan aktív szerepet vállalunk. Ennek 
kapcsán egyet kérünk a kormánytól: 
ezt fogadja el, és ha úgy tetszik, azt a 
rendszert, amit kialakított – azaz, hogy 
bizonyos kategóriákban társasági adó 
alapból lehet támogatni intézmény-
rendszereket – a vidékre is terjessze ki. 
A logisztika ügyében abban kérnénk 
a kormánytól segítséget, hogy minden 
magyar COOP bolt – persze boltonként 
értve – egy helyről kapja meg az árut – a 
kenyér, pékáru, cukrászsütemény és 
újság kivételével. Nem kellenek újabb 
logisztikai központok, ezek megvan-
nak, másképp kell szervezni a tevékeny-
séget. Az ésszerűsítés természetesen a 
költségek csökkenésével is együtt járna. 
Mi tehát látunk abban lehetőséget, 
hogy a kormány – ha valóban a magyar 
kereskedelmet akarja támogatni – ezen 
a téren nyújtson nekünk segítséget. 
Nyilván uniós forrásból képzelhető 
el mindez. A Magyarországon lévő 
külföldi versenytársak ezt a feladatot 
már megoldották, de nekik teljesen más 
a struktúrájuk. Mi azonban magya-
rok vagyunk és a magyar termelőkkel 
szeretnénk erősíteni a kapcsolatainkat. 
Ez ügyben már korábban is elindultak 
munkafolyamatok, több-kevesebb si-
kerrel. Ma a COOP-ot körülbelül hetven 
magán zöldség-gyümölcs kereskedő 
látja el friss zöldséggel, gyümölccsel. Mi 
ezt a kereskedelmet integrálni tudnánk 
országosan és az importot is kézben 
tudnánk tartani, ha ehhez a segítséget 
megkapnánk. A COOP ugyanis tőke-
szegény, de kormányzati segítséggel 
nemcsak a saját dolgozóink foglalkozta-
tottsági szintjét tudnánk tartani, hanem 
munkát tudnánk teremteni vidéken, 
amivel hozzájárulnánk a magyar gaz-
daság adótermelő képességéhez.

–– Azt is közölték, milyen költség-
vetési vonzata lenne a felvetett témák-
nak?

–– Konkrét összeget nem írtunk le, de 
bizakodóak vagyunk, mert úgy látjuk 



24

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

Interjú
Interview

amalgamating nearly seven hundred 
small and medium businesses and em-
ploying a 32 thousand workforce mostly 
in small towns and rural settlements, you 
could say that the COOP Group has 
some economic clout. and they are pre-
pared to cooperate with government – for 
the good of country folks, they say.

CO-OP Hungary Zrt. is a classic 
franchiser, operating more than three 
thousand stores and supplying two thou-
sand more with goods. With 4 percent 
annual growth their revenue topped at 
550 billion HUF last year, albeit they lost 
out 12.5 percent in turnover to the nation-
alised tobacco concession. true to their 
name, COOP is determined to develop 
it and marketing strategies in order to 
further integrate franchise partners in all 
regions, streamline costs and resources, 
and expand loyalty schemes.

mr. Csepeli points out that there is 
room for development in the supply of 
fresh produce in their chain stores: “We 

excel in meat, poultry and bakery goods – 
now fruit and veg and dairy need to catch 
up.” Customers might agree that meat 
is COOP’s forte, although the supply 
greatly varies from region to region. What 
brands you find on the shelves and what’s 
on special also depends on where you go 
shopping – the cities have more purchase 
power and heavy competition.

the management of COOP takes 
Csr seriously. in their line of business 
they are confronted with the appalling life-
style and lack of opportunities for youth 
in the country. a year ago they submitted 
an action plan to government, outlining a 
program to help and sustain struggling 
stores in more than a thousand small 
settlements in Hungary. the scheme in-
volves issues of rural development, logis-
tics, food processing and targeted Csr 
projects. neighbouring countries have 
successfully instigated such programs. 
as a powerful retail network, COOP is 
planning to establish small food process-

ing units all over Hungary, creating a 
domestic market for local produce and 
much wanted jobs in the regions. they 
are ardently lobbying for tax deductible 
subsidies to support local initiatives in 
sports and culture. the action plan also 
promotes ideas for more efficient logis-
tics in the supply chain.

“the countryside is struggling, and 
the powers that be know it all too well. 
We direly miss the purchase power of 
600 thousand Hungarians who live and 
work abroad,” says Lajos Csepeli, con-
vinced that the regions deserve more 
attention before it’s too late. should 
there be a round table discussion about 
what needs to be done – an initiative of 
which Country magazine is fully behind – 
COOP would be the first to sit down and 
raise questions and suggest solutions. 
“Gladly, and without all that political hog-
wash – that’s the only way ahead,” rounds 
off mr. Csepeli.

COOP To Cooperate (Chain Store For All)
Lajos Csepeli, chairman of CO-OP Hungary, CeO of COOP szolnok

hogy a vidékfejlesztés a kormánynak 
tényleg fontos. Egy biztos: nagy vétség 
lenne, hogy egy ilyen struktúrát, mint a 
COOP, a kormányzat ne használjon fel a 
vidékfejlesztési stratégiájához. Ameny-
nyiben pedig a döntéshozók valóban 
komolyan gondolják azt, hogy a jövőben 
az uniós pénzek 60 százalékát a gazda-
ságba akarják „beforgatni” – nem csak 
a szökőkutakra és egyéb, eddig megta-
pasztalt „vidékfejlesztési” projektekre 
– akkor bűn lenne, ha ebből kihagyná-
nak bennünket. Mert úgy gondolom, 
azt is nagyon jól tudja a kormány, hogy 
vidéken nagy baj van. Valóban mennek 
el a fiatalok külföldre. Annak a 600 ezer 
embernek a fogyasztása pedig nagyon 
hiányzik a magyar kereskedelemből, aki 
külföldön vállal munkát és ott is él. Mi 
azonban ezt tudomásul vettük, ahogyan 
azt is, hogy elvették tőlünk a dohányke-
reskedelmet és tudomásul fogjuk venni 
azt is, hogy el fogják tőlünk venni az 
égetett szesz értékesítést is. Ugyanis mi 
nem szeretünk panaszkodni, hanem 

a megoldásokat keressük. 
Ez azonban könnyebb lenne 
állami segítséggel, de nem ön-
célúan, hanem a vidék valódi 
fejlesztése érdekében.

–– jelent már meg olyan 
cím a Vidék Magazinban, 
hogy „Vidék van, fejlesztés 
nincs”. ha megalakulna egy 
vidékfejlesztési kerekasz-
tal – amit a Vidék Magazin 
a maga részéről őszintén 
szorgalmaz –, a coop részt 
venne ennek a munkájában?

–– örömmel. Politikai 
lózungok nélkül. Ezt csak 
úgy lehet. A jelekből ítélve 
más alapokra kerül a vidék, 
a vidékfejlesztés ügye. Ez 
remélhetőleg hoz majd valami 
változást, mert arra nagy 
szükség van. A vidékért, a 
vidék megtartó képességéért 
valamit tenni kell.

ELŐFIZETÉSI AKCIÓ!
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„AZT A FELADATOT KAPTAM ORBÁN 
VIKTOR MINISZTERELNöK ÚRTóL, HOGy 
KöZÉP-EURóPA LEGHATÉKONyABB KOR-
MÁNyA LEGyEN A MAGyAR KORMÁNy, 
AMELy ÉRDEMBEN BEFOLyÁSOLJA AZ 
ORSZÁG GAZDASÁGI-TÁRSADALMI VER-
SENyKÉPESSÉGÉT” – fogalmazott Lázár Já-
nos a mezőgazdasági bizottság előtt. Elmond-
ta: arra törekszik, hogy a Miniszterelnökség 
válogatott elitcsapat legyen a kormányzaton 
belül. Megjegyezte, hogy a kabinet nem a két-
harmad, hanem a három harmad kormánya 
akar lenni, amely minden magyar választó-
polgár érdekeit képviseli.

Ismertetése szerint a Miniszterelnökség 
fogja összehangolni a kormány általános poli-
tikai programját, a szervezeten belül lesz köz-
igazgatási államtitkári értekezlet, fejlesztés-
politikai, nemzetpolitikai és vidékfejlesztési 
államtitkárság, a kormányzati stratégiáért és 
kormányzati kommunikációért felelős állam-
titkársággal együtt. Közölte, hogy továbbra is 
vezetni fogja a politikai államtitkári értekez-
letet, a nemzetpolitikát pedig Semjén Zsolt 
felügyeli majd.

Tájékoztatott arról is, hogy a Magyar Fej-
lesztési Bankot, a TakarékBankot érintő kor-
mányzati döntések, a takarékszövetkezetek 

„Közép-Európa 
leghatékonyabb kormánya a cél”
LÁZÁR JÁNOS A MEZőGAZDASÁGI BIZOTTSÁG ELőTT

Közép-Európa leghatékonyabb kormányának kialakítását nevezte legfontosabb feladatának Lázár János 
Miniszterelnökséget vezető államtitkár az Országgyűlés mezőgazdasági bizottsága előtti miniszterjelölti 
meghallgatásán. A bizottság 7 kormánypárti igen szavazattal, 4 ellenzéki ellenében támogatta a jelöltet.

Írta: Kiss Kornélia

Lázár János Miniszterelnökséget vezető miniszterjelölt a kinevezés előtti meghallgatásán az Országgyűlés 
nemzetbiztonsági bizottságának ülésén a Képviselői Irodaházban

Fotó: Koszticsák Szilárd
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átalakítása, és a Magyar Posta felügye-
lete is a Miniszterelnökséghez tartozik. 
A négy év feladata egy erős takarékszö-
vetkezeti-népbanki hálózat, illetve ál-
lami befolyás alatt is álló agrár és zöld-
banki hálózat létrehozása – mondta.

A Miniszterelnökség feladata lesz a 
közigazgatás jövőjének meghatározása 

mellett a kormányhivatalok, járási hiva-
talok felügyelete, ahol a kormányhiva-
talok megerősítésével átszervezések is 
várhatók. 

Az építészet és építésügy is a Mi-
niszterelnökséghez kerül, mint a fej-
lesztéspolitikához és a közigazgatáshoz 
szorosan kapcsolódó terület, ahogy 
legkésőbb az Európai Bizottság megala-
kulásakor a külügyi tárcától az európai 
ügyek is átkerülnek ide.

Lázár János közölte: a politikai kor-
mányzás a választói érdek képviseletét 
jelenti, a Miniszterelnökség feladata a 
kormány választók felé tett ígéreteinek 
számonkérése, kikövetelése, és ha kell 
végrehajtása. A tárcánál kap helyet az 
informatikai koordináció is, amelyben 
egyik cél a vidékfejlesztéshez kapcsoló-
dó információs technológia fejlesztése. 

Beszámolója szerint az operatív 
programok vitája sikeres volt, minden 
operatív program mögött társadalmi 
vita áll. Terveik szerint június 24-ig le-
zárják az Európai Bizottsággal a part-
nerségi megállapodás tárgyalását, azt 
követően, hogy június 7-től megkezdik 
az operatív programok benyújtását. Je-
lezte: a pályázati pénzeknek idén meg 
kell jelenni a rendszerben, a projektek-
nek legkésőbb ősszel el kell kezdődni-
ük.

Lázár János érvelése szerint a vi-
dékfejlesztés azért kerül a Miniszterel-
nökséghez, mert a kormány szeretné az 
uniós támogatások rendszerét egysége-
síteni, a vidékfejlesztési előirányzat 1019 
milliárd forint lesz a következő 7 évben. 
Kiemeltnek nevezte a vidék megtartó 
képességének erősítését, a kistelepü-
lések egészségügyi, oktatási, szociális 
ellátórendszereinek fejlesztését. Hozzá-
tette: a vidékfejlesztési pénzek agrártá-
mogatássá alakulnak, a támogatásoknál 
80 százalékban a kis és közepes családi 
vállalkozásokat részesítik előnyben, az 
alapból a csak növénytermesztéssel fog-
lalkozókat kizárják. Kérelem nélküli, 
automatikus átalánytámogatási rend-
szert vezetnének be a mostani 180 ezer 
földalapú pályázóból 70 ezernek.

Lázár János feladatának nevezte a 
közbeszerzési tanácsadás költségeinek 
minimalizálását, a bürokrácia egysze-
rűsítését, ami az EU pénzek 15 százalé-
kát elvitte. Ez a közbeszerzés rendszerét 
is érinti, ami szintén a Miniszterelnök-
séghez kerül – mondta. „A nyakam van 
rajta, hogy a gazdasági növekedéshez 
és a gazdaság működtetéséhez szüksé-
ges források mind kikerüljenek a rend-
szerbe” – fogalmazott. Szavai szerint az 
agrárfejlesztésekben a birtokpolitika, 
az adópolitika és a támogatáspolitika 
egyszerre vezethet sikerre.

A mezőgazdaság továbbra is a nemzetgazdaság egyik fő hajtómotorja lesz, 
ugyanúgy, ahogyan ez az elmúlt években volt, amikor mintegy 30 száza-
lékkal nőtt az ágazat teljesítménye – hangsúlyozta miniszterjelölti meghall-
gatásán Fazekas Sándor az Országgyűlés mezőgazdasági bizottsága előtt. 
A bizottság 7 kormánypárti igen szavazattal, 4 ellenzéki ellenében támo-
gatta Fazekas Sándor kinevezését a Földművelésügyi Minisztérium élére. 
A miniszter hangsúlyozta, hogy az agrárium irányítása továbbra is a mi-
nisztérium feladata lesz, és csak egyes, fejlesztéssel összefüggő feladatok 
kerülnek a Miniszterelnökséghez. Az agrártárcánál marad az élelmiszer-
biztonság, a környezeti ügyek, a mezőgazdaság szervezésének irányítása, 
a földügyi igazgatás, továbbá az állami földvagyonért való felelősség, az 
agrárdiplomácia és az agráriummal összefüggő uniós területek is. Vélemé-
nye szerint a magyar mezőgazdaság a mostani kormányzati ciklus végére 
a tervek szerint eléri az 1990-es termelési szintjét. Ehhez fontos a piacok 
biztosítása, a belső fogyasztás növelése, valamint az export bővülése is. Fa-
zekas Sándor külön megemlítette a keleti nyitás politikájának az ágazatra 
gyakorolt pozitív hatását. Jelezte, fontos az ország GMO-mentes státusá-
nak fenntartása, hisz ez is egy piaci előnyt jelent. Megemlítette az állattartó 
telepek korszerűsítésének fontosságát, a vetőmag-termesztés fejlesztését, 
a zöldség-gyümölcs ágazat korszerű feltételeinek megteremtését, a tanya-
fejlesztést, továbbá a biotermesztés erősítését, valamint a sertéstartás fel-
tételeinek jobbá tételét, ami az állatszám növekedésével jár. Beszélt arról, 
hogy elkészült a nemzeti vízstratégia, és dolgoznak az országos jégvédelmi 
rendszer kiépítésén is. Jelezte azt is: az 1,2 millió hektáros osztatlan közös 
tulajdon felszámolása hosszabb időt vesz igénybe és igen költséges lesz.

Fazekas Sándor földművelésügyi miniszterjelölt megérkezik meghallgatására az Ország-
gyűlés mezőgazdasági bizottságának ülésére a Képviselői Irodaházban. Mellette Font Sán-
dor, a bizottság fideszes elnöke.

Fotó: Bruzák Noémi
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Írta: Bihari Tamás MÁRA A DEVIZAHITELESEK üGyE 
„EGySZERű” HITEL-, ILLETVE PÉNZ-
üGyI PROBLÉMÁBóL AZ EGyIK LEGSÚ-
LyOSABB ÉS LEGÉGETőBB TÁRSADALMI 
FESZüLTSÉGGóCCÁ VÁLT. A kormányzat 
az előző ciklusban többször, többféle men-
tőcsomagot is meghirdetett, de igazi megol-
dást egyik sem hozott.

Nem megoldások

Az úgynevezett végtörlesztéssel első-
sorban a tehetős adósok élhettek – közöttük 
több tucat törvényhozó, akik igencsak jól 
jártak a saját magukra szabott jogszabály-
lyal. Olykor akár több millió forintot ta-
karíthattak meg, hiszen miközben a napi 
árfolyam már jóval 200 forint fölött volt, 
180 forintos svájci frank árfolyamon egy-
ben kifizethették az adósságukat. Volt egy 
másik kellemetlen utóhatása is ennek meg-
oldásnak: a hitelintézetek éppen a legjobb, 
legfizetőképesebb ügyfeleiket veszítették el. 
Emiatt természetesen a bankok adósportfó-
liója jelentősen romlott, a késve, vagy egy-
általán nem fizetők aránya nőtt, s ez rossz 
hír volt a betéteseknek és a még egyáltalán 
hitelre gondolóknak egyaránt.

Az árfolyamgát, amely 180 forintos 
svájci frankot vett alapul a törlesztésnél – 
a devizahitelek döntő többségét ebben a 
devizában vették fel – sokaknak átmeneti 
enyhülést hozott a családi kasszára nehe-
zedő nyomásban, de a napi árfolyam és az 
árfolyamgát közötti különbség egy külön 
gyűjtőszámlán gyarapodott, amit a legfel-
jebb 5 éves futamidő után a pénzintézetek 
hozzácsapnak a még fennálló tartozáshoz. 
Az árfolyamgátból csak 3 év után léphet 
ki az adós. A mentőcsomagok összeállítá-

sára az volt a jellemző, hogy a kormány és 
a parlamenti kétharmad szinte soha nem 
egyeztetett előtte sem a pénzintézetek, sem 
a deviza adósok érdekképviseleti szerveze-
teivel, szakértőivel. Előfordult, hogy a Ma-
gyar Bankszövetség az Országgyűlés hon-
lapjáról értesült a kormány, illetve a Fidesz 
frakció döntéséről.

A kormánypárt azt ígéri, őszre újabb 
mentőcsomagot tesz az asztalra, a kilakolta-
tást pedig jogszabályban tiltotta meg.

A gazdasági elemzők ugyan némileg 
bizakodóak a 2014-es folyamatokat illetően, 
de azért óvatosságra is intenek. Ez pedig 
mások mellett érintheti a devizahiteseket is.

Régi történet
NEM MENT A DEVIZAHITEL ADóSMENTő CSOMAG

Az előző négy éves kormányzati ciklus szinte a bajba került devizahitelesek megmentésének ígéretével 
kezdődött 2010 szeptemberében. Akkor 8 pontos tervet fogadott el az kormánypárt országgyűlési frakci-
ója, amiből szinte semmi nem valósult meg. Azóta több próbálkozás is történt, csekély eredménnyel. Az 
újra hatalomra került kormánypárt ismét meglebegtette a mentőcsomagot, amit azonban valószínűleg 
ősz előtt nem kézbesít az érintetteknek és egyelőre azt sem tudni, mit találnak majd benne a rászorulók.

Szántó András
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Az Equilor Befektetési Zrt. szakértői 
szerint például az egyébként sikerként 
elkönyvelt, rendkívül alacsony infláció 
miatt a korábbi évekhez képest sokkal 
kevesebb adó folyt be a költségvetésbe, 
így idén sem úszható meg egy 200-300 
milliárd forintos megszorító csomag. 

Az is sokat elárul 
az új kormány moz-
gásteréről, hogy míg 
tavaly 600 milliárd 
forintos tartalékkal 
rendelkeztek, idén ez 
az összeg már csak 
213 milliárd forint, 
de ebből is jócskán 
elköltöttek már. Az 
államadósság elleni 
harcban pedig min-
den sikerpropaganda 
ellenére a kormány 
vesztésre áll: az idén 
és 2015-ben is inkább 
a GDP 80 százaléka 
fölött, mint alatta lesz 
(az államadósságról 

szóló cikkünk a 34. oldalon – a szerk.). 
Az euró árfolyama pedig 2014-ben alig-
ha csúszik a 300 forint alá, sőt, jövőre 
akár tartósan is beállhat a 315-320 forin-
tos szint környékére.

Szántó András, az Equilor lakossági 
üzletágvezetője szerint a megszorítások 

közvetlenül nem érintik a lakosságot, 
illetve a kis- és közepes vállalkozásokat 
(kkv). Annál inkább sújthatják a már ed-
dig is alaposan megkopasztott ágazato-
kat, például a pénzügyi szektort. 

Gyengülhet a forint

Szántó András szerint a második 
félév „zajos” lehet” a devizahitelesek 
mentőcsomagjának összetétele miatt, 
amiről lapzártánkkor nem sokat tudni. 
A lakossági üzletágvezető mindenestre 
kulcskérdésnek nevezte a mentőcsomag 
hatásait, hiszen becslése szerint mintegy 
3000 milliárd forintnyi jelzálog alapú 
devizahitel nyomja a társadalom jelen-
tős részét. A kormány annyit jelzett, 
hogy szeretné kivezetni a devizahitele-
ket. Ebben az esetben mindegy, hogy a 
bank, vagy a lakosság vásárolják meg a 
devizát, illetve hogy ki viseli a költsé-
geket – esetleg a jegybank ad át megfe-
lelő mennyiségű devizát –, ha a csomag 
drasztikus megoldást tartalmaz, az min-
denképpen gyengítheti a forintot. 

Barabás Gyula, a Széchenyi Hi-
telszövetség elnöke 100-120 ezerre be-
csülte a bedőlt devizahitelek számát. 
Egyes devizában nyilvántartott jelzá-
log típusú hitelek esetében a késve, 
vagy egyáltalán nem fizetők aránya 
már 65 százalék. A forinthitelesek kö-
rében pedig 18-20 százalék a nem fize-
tők aránya, ami további több tízezer 
adóst jelent.

A szövetség elnöke szerint a kor-
mányzat elképzelése, amit még a bank-
szektorral is el tud fogadtatni, az egy 
futamidő végéig – vagyis akár 10-15, 
vagy még több évig – tartó árfolyam-
rögzítés lehet, azzal a módosítással a 
jelenlegihez képest, hogy nem lenne 
az árfolyamkülönbséget tartalmazó 
gyűjtőszámla. A szövetség elnöke 180 
forintos svájci frankkal és 250 forintos 
euróval számolna. Az állam a gyűjtő-
számla elhagyásáért esetleg engedne 
és bizonyos tételeket a hitelintézetek 
leírhatnának a különadóból. 

„Ez a megoldás 25-30 százalékos 
törlesztőrészlet-csökkenést eredmé-
nyezhetne. Azt is látni kell azonban, 
hogy nagyon sokan már az árfolyam 
csökkentett részleteket sem képesek fi-

Jogi huzavona

Lapzártánk idején arról szóltak a hírek, hogy a Kúria június 16-án hozhat jogegysé-
gi döntést több, devizahitellel kapcsolatos kérdésben. Például arról is, milyen mér-
tékben fogadható el, hogy a hitelek kockázatait az adós viseli, azaz az egyoldalú 
kamatemelésről kell ítéletet mondania a testületnek. Válaszolnia kell arra a kérdés-
re, joguk volt-e a pénzintézeteknek egyoldalúan módosítani a törlesztőrészleteket, 
s ha ez nem ütközik jogszabályba, akkor betartottak-e bizonyos ésszerű korlátokat. 
Ha a Kúria úgy határoz, hogy nem volt jogszerű a szerződés egyoldalú módosítása, 
annak beláthatatlan következményei lehetnek, ez akkora terhet róna az amúgy is 
jelentős extraadóval sújtott bankrendszerre. Az extraadó és az eddigi devizahiteles 
mentőcsomagok okozta milliárdok mellett újabb százmilliárdokat veszítenének a 
bankok, amit a tőkéjük rovására kellene pótolniuk. Ez a már így is alaposan kiszá-
radt hitelforrások további szűkülésével járna, ami nem csak a pénzintézeteknek 
fájna, de a hazai gazdaságnak és a lakosságnak is.
Tavaly decemberben a Kúria arról döntött, hogy a devizahitelek nem hibás banki 
termékek. A szakemberek szerint a Kúria június 3-i határozata a korábbi ítélettel 
szembemegy, amikor kimondja, nem történt valójában deviza átváltás, ezért tisz-
tességtelen az árfolyamrés, hiszen a taláros testület szerint nem történt szolgálta-
tás. Ez azt is jelenti, hogy a hitelintézeteket a vétel és az eladás közötti különbség 
nem illette volna meg. Banki szakemberek ezt az állítást azért vitatják, mert érve-
lésük alapján a devizahitel esetében, ha az ügyfél forintban kapja meg a kölcsönt 
és forintban is fizeti a törlesztést, akkor igenis van átváltás és így szolgáltatás is, 
aminek pedig költségvonzata elszámolható.
Ráadásul 2010 óta a bankok a törlesztőrészletek kiszámításánál kizárólag a pénz-
intézeti, illetve a jegybanki középárfolyamot vehetik figyelembe. Az árfolyamrés 
tehát csak a korábbi időszakra érvényes. A vételi és eladási ár közötti különbséget 
tehát csak a 2010 előtti évekre lehet kiszámolni. A bankok mindenesetre átlagosan 
néhány ezertől százezer forintig terjedő összeget utalhatnak vissza az ügyfeleknek.

Barabás Gyula
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zetni” – jegyzi meg Barabás Gyula. Arra 
is felhívja a figyelmet, hogy miközben 
elsősorban a devizahitelesek gondjait 
emlegetik, a forintban eladósodottak 
közül is sokan bajba kerültek. ők nem 
a deviza árfolyamok változásai miatt, 
hanem azért, mert rengetegen elveszítet-
ték a munkahelyüket a gyengén teljesítő 
gazdaság okán és egyre nehezebben jut-
nak álláshoz. 

A válság már társadalmi

Barabás Gyula úgy véli, már nem 
beszélhetünk csak hitelválságról, mert 
az kiszélesedett társadalmi válsággá. 
A luxemburgi nemzetközi bíróság na-
gyon egyértelműen fogalmazott az idén 
április 30-i ítéletében ezzel a termékkel, 
vagyis a deviza alapú hitelekkel és ezek-
kel a szerződéseknek az alkalmazásával, 
az elszámolással kapcsolatban. 

„A Kúriára vár a feladat, hogy a tisz-
tességtelenség, a semmisség esetében, 

azokat a pontokat amiket tavaly decem-
berben nyitva hagyott, végre bezárja. 
Olyan egyértelmű üzenetet kell adnia a 
testületnek, amely világossá teszi a jog-
egységi állásfoglalását. Azért, hogy nem 
csak a kormánynak, de az ügyfeleknek 
és a pénzintézeteknek is egyértelmű 
legyen az üzenet. Ha a pénzintézetek 
számára is lesz egy ilyen áttekinthető 
iránymutatás, akkor lehet remélni, hogy 
a bankok önszabályozó módon maguk 
is igyekeznek megtalálni azt a megol-
dást, amivel sokak által hozzáférhető 
termékké tudják ezt a terméket az elszá-
molással együtt átalakítani” – fogalmaz 
Barabás Gyula. Egyéni perekkel ezt a 
felhalmozódott problémát szinte lehe-
tetlen felszámolni. 

A félreértések elkerülése végett ér-
demes hangsúlyozni, bárhogyan is ala-
kuljon a devizahitelek ügye, a felvett 
kölcsönt vissza kell fizetni. Az, hogy 
esetleg a bíróság kimondja egy szerző-
désről, hogy semmis, nem azt jelenti, 
hogy az adós fizetés nélkül távozhat. Ez 
annyit jelent, hogy az elszámolást kö-
vetően kiderül, ki, kinek, és mennyivel 
tartozik. A megállapított összeget pedig 

rendezni kell. A helyzetet bonyolít-
ja, hogy az ingatlanárak zuha-

nása miatt az ingatlan alapú 
tartozás összege 30-40 

százalékkal is meghaladhatja a fedezet 
értékét. 

A jelzálog típusú hitelek döntő há-
nyadában még az adósok tartoznak a 
hitelezőknek. A gépjármű finanszíro-
zásban éppen fordítva van: a többség 
már nemhogy kifizette a tartozását, de a 
pénzügyi szolgáltatók jelentős összeggel 
tartoznak. Az elszámolásnál tehát abban 
kell gondolkodni, ha az egyik oldalon az 
ügyfélnek van tartozása, a másik olda-
lon a szolgáltatónak is lehet – veti fel Ba-
rabás Gyula. A Széchenyi Hitelszövetség 
elnöke egyetért José Manuel Barrosónak, 
az Európai Bizottság elnökének néhány 
évvel ezelőtti felvetésével, hogy meg kel-
lene teremteni a pénzügyi szektorban is 
a büntethetőség lehetőségét a felelőtle-
nül gazdálkodók számára. 

Több szakember is úgy véli, a kila-
koltatási tilalom végtelenítése tovább 
fékezheti az amúgy is befagyott ingat-
lan alapú jelzáloghitel piacot, hiszen a 
pénzintézetek előre tudhatják, az adós 
fizetésképtelensége esetén sem juthat-
nak hozzá a hitel fedezetéhez. A hazai 
hitelpiac akkor élénkülhetne fenntartha-
tó módon, ha helyreállna a jogbiztonság, 
ismét kiszámítható gazdaságpolitika 
alakulna ki. Az emberek évekre előre 
tervezhetnének, ha a bankok a koráb-
biakkal ellentétben felelősebb hitelpoli-
tikát folytatnának, vagyis alaposabban 
ellenőriznék az ügyfél hitelképességét. 
Utóbbira már vannak jelek.

Fo
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HA VALAKINEK EGyRE TöBB PÉNZE 
VAN, ÉS AZT EL IS KöLTI, AKKOR AZ 
ÍGy KELTETT NöVEKVő KERESLET FEL-
HAJTJA AZ ÁRAKAT. Ez az alapvető köz-
gazdasági törvény megdőlni látszik 2014 
Magyarországán. Hiába segíti a Magyar 
Nemzeti Bank a növekedést hitelezéssel, hi-
ába viszi le az alapkamatot a jegybank mo-
netáris tanácsa, hiába ugrott meg a kiske-
reskedelmi forgalom – összességében hiába 
nő tehát az összkereslet – a kínálat erre nem 
árnövekedéssel reagál. Évtizedek óta nem 
látott folyamat tűnt fel: defláció fenyeget. A 
fogyasztói árak ugyanis nem növekedtek, 
hanem – ha minimálisan is, de – csökken-
tek. Ez a 0,1 százalékos mínusz még nem 
nevezhető klasszikus deflációs helyzetnek, 
de rendkívül furcsa, hiszen nemcsak a ke-
reslet bővült, nemcsak a lakosság fogyasz-
tása emelkedett, de még a GDP is nőtt. A 
beruházások két okból bővültek (23 száza-
lékkal): a feldolgozóipari export iszonyato-
san erős húzóerejét a járműipar biztosítja. A 
másik ok pedig a választási években kinyíló 
állami pénztárca és az európai uniós forrá-
sok lehívása.

Az ipart elsősorban továbbra is az ex-
portmegrendelések serkentik, a nagy autó-
gyárak (Audi, Mercedes, Opel, Suzuki) ki-
vitele a legfontosabb tényezők egyike. Még 
az utóbbi időben gyengélkedő elektronikai 
ipar exportja is éledezni látszik. Mindez 
elvileg inflációt, áremelkedést hozna ma-
gával. Ehelyett Magyarországon az árak 
csökkentek. Belföldön egyes ipari árak is 
csökkentek, ami a defláció irányába mutat. 
A (nem-klasszikus) defláció oka tehát csak 
részben a rezsicsökkentés, az állami beavat-
kozás a közszolgáltatásokba.

Ugyanakkor a rezsicsökkentés miatt 
a közmű- és energiacégeknél fokozatosan 
gyűlnek a problémák, amire alighanem az 
államosítás nyújthat csak megoldást. Ez az-
tán megint csak növeli a közszféra szerepét 
a gazdaságban. Néhány nagyobb cég már 
köztulajdonba került, de a folyamat alig-
hanem csak a kezdetén tart. A magánvál-
lalkozások fokozatosan lehetetlenülnek el 
az árak csökkentése miatt. Látványos példa 
erre a legutóbbi napok bejelentése, misze-
rint „az állami intézkedések miatt kieső 
bevételek kompenzációjának elmaradása 

A hazai gazdasági muta-
tók fényesen alakulnak, 
főleg ha távolról nézzük 
őket: gazdasági növekedés, 
ipari felfutás, antiinfláci-
ós politika bontakozhat ki 
a megfigyelők szeme előtt. 
Közelebbről azért a mélyre-
hatóbb problémák is jobban 
látszanak.

Írta: Szegő Iván Miklós

Javuló mutatók,
 rejtett kockázatok 

HOGyAN ÉRTELMEZZüK A MAKROADATOKAT?
Újságírók a British American Tobacco Pécsi Dohánygyár Kft. épülő új üzemének sajtóbejárásán a Pécsi Ipari Parkban. Jelenleg mintegy 70 százalé-
kos a készültség és szeptemberben kezdődhet meg a próbaüzem a 9 milliárd forintos beruházás keretében kialakított új üzemben.
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miatt” június 30. után hét megyében le-
állhat a kéményseprő-ipari közszolgál-
tatás. (A kormány 2013 májusában csök-
kentette a kéményseprés díját.)

Ha a kedvező gazdasági mutatók 
mögé nézünk, akkor még mélyebb ösz-
szefüggésekre bukkanunk: a deflációs 
nyomás az ipari termelői árak csökkené-
sében is jelentkezik, s több EU-tagország 
is deflációval küzd, méghozzá nálunk 
sokkal komolyabbal. (A valódi defláció 
csak látszólag pozitív jelenség: a gazda-
ságban zajló bajt, túltermelést, kereslet-
hiányt jelez.) 

A hosszú távú hatások itthon még-
sem ebbe az irányba mutatnak. A 
maginfláció, amely az üzemanyagok 
árváltozásától és a szezonális cikkek in-
gadozásától megtisztított áremelkedést 
tükrözi, éves összehasonlításban nem 
csapott át mínuszba, sőt 2,4 százalékkal 
emelkedett. Ez is mutatja, hogy ma Ma-
gyarországon a makro mutatókkal óva-

tosan kell bánni. Jó példák erre a kedvező 
foglalkoztatottsági és munkanélküliségi 
adatok. Ám ezeket is befolyásolja az ál-
lami beavatkozás, a közmunka, illetve 
hogy egyre többen mennek külföldre.

A kiskereskedelem élénkülésére vo-
natkozó adatok szintén megtévesztőek 
lehetnek az új pénztárgépek bevezetése, 
illetve a megváltozott dohányforgalma-
zás miatt. Az eddig a statisztikákban 

nem, vagy nem jól látható folyamatok 
tűnnek fel a hivatalos kimutatásokban, 
de ez korántsem jelenti azt, hogy a lakos-
ság rohamot intézett volna a boltok ellen. 
A kereskedők több jövedelmet vallanak 
be...

Bővült a GDP, nőtt az ipari terme-
lés, csökkent a munkanélküliség

Nézzük ezek után, hogy miként ala-
kultak a reálfolyamatok! A legfontosabb 
makromutató, a bruttó hazai termék, 
vagyis a GDP idén az első negyedévben 
3,5 százalékkal emelkedett. Ez nyolcéves 
rekord, de csak a KSH első, gyorsbecslé-
se alapján, ami még módosulhat. A nö-
vekedést az ipar és az építőipar felfutása 
okozta. Az ipar dinamikusan bővült: ja-
nuárban 6,4, februárban 8,2, márciusban 
pedig 10,6 százalékos volt az éves növe-
kedése. A termelés az első negyedévben 
8,4 százalékkal nőtt. 

Az ipar bővülését el-
sősorban a járműgyártás 
(28,3 százalék) és a beszál-
lítók növekedése hajtotta. 
A feldolgozóipar 13 alága 
közül csak kettőnek csök-
kent a termelése. Az ipari 
export az első negyedév-
ben 11,9 százalékkal, már-
ciusban 14,7 százalékkal 
bővült. A feldolgozóipar 
harmadik legfontosabb 
alszektora, az élelmiszer-
ipar szerényen, 0,4 száza-
lékkal nőtt, nagyrészt az 
export élénkülése miatt; a 
hazai eladások visszaestek. 

Az ipar belföldi érté-
kesítése az első negyedév-
ben 3, márciusban 3,2 szá-
zalékkal csökkent. Itt tehát 

erős deflációs hatást érzékelhetünk. Ám 
a feldolgozóipar belföldi eladásai már-
ciusban 6,4 százalékkal meghaladták 
az egy évvel korábbit. Idén február és 
április között 4 millió 107 ezer fő volt a 
foglalkoztatottak száma, 238 ezerrel, 6,1 
százalékkal több, mint egy éve. Ugyan-
ekkor a munkanélküliek száma 116 ezer 
fővel, 361 ezerre csökkent az egy évvel 
korábbihoz képest, a munkanélküliségi 

ráta 2,9 százalékponttal, 8,1 százalékra 
mérséklődött. 

Az állam nagy szerepe a beruhá-
zások megugrásában

Az első negyedévben a beruházások 
22,6 százalékkal, 824 milliárd forintra 
nőttek az egy évvel korábbihoz képest. 
Ezzel folytatódott a negyedik negyedéve 
tartó bővülés. Az ágazatok többségét 
növekedés jellemezte. A gép- és beren-
dezés beruházások 25,2, az építési be-
ruházások 20,2 százalékkal nőttek, ami 
részben az alacsony bázis hatása: tavaly 
ilyenkor 8,7 százalékkal csökkent a mu-
tató. A szállítás, raktározás terén 64,6 
százalékos a bővülés. A dinamikához 
főleg a nagyvárosi közlekedési hálóza-
tok fejlesztése, a járműparkok bővítése, 
valamint az út- és vasútépítések járultak 
hozzá. Ez mutatja a közszféra jelentős 
hatását. A feldolgozóipari beruházások 
27,6 százalékkal bővültek, döntően a 
járműipar miatt. Több mint 2,5-szeresre 
nőttek a művészeti, szórakoztató, sza-
badidős beruházások az egyedi nagy 
projektek miatt. (Stadionokra nem tér ki 
külön a KSH.) 

Évtizedek óta nem volt példa rá: 
csökkentek az árak áprilisban

A rezsicsökkentés részben az infláci-
ós adatokban is tükröződik. Áprilisban 
a fogyasztói árak 0,1 százalékkal voltak 
alacsonyabbak, mint egy éve. Évtizedek 
óta nem volt példa erre itthon. A háztar-
tási energia, a ruházati cikkek, az üzem-
anyagok, a tartós fogyasztási cikkek, 
valamint az élelmiszerek ára csökkent, a 
szeszes italok, dohányáruk és a szolgál-
tatások drágultak. S a rezsicsökkentés-
ből még nem minden hatás érvényesült: 
a vezetékes gáz árának áprilisi 6,5 szá-
zalékos mérséklése a májusi árindexben 
fog teljes egészében megjelenni.

Egy év alatt az élelmiszerárak 0,5 
százalékkal estek. Csökkent a liszt (20 
százalék), a cukor (17 százalék), az étolaj 
(14 százalék), a tojás (8 százalék) ára. Ti-
zedével drágult viszont a tej és a sajt. Az 

Makroadat Változás (százalék)*
Infláció -0,1 (április)

Maginfláció +2,4 (április)

Ipari termelői árak változása -0,8 (április)

GDP +3,5 (első negyedév)

Ipari termelés +10,6 (március)

Járműgyártás +28,3 (március)

Ipari export +14,7 (március)

Járműgyártás exportja +26 (március)

Ipar belföldi értékesítése -3,2 (március)

Kiskereskedelmi forgalom +8,5 (március)

Beruházások +22,6 (első negyedév)

Foglalkoztatottság +6,1 (február-április)

Munkanélküliség -2,9 (február-április)

*(legfrissebb, éven belül elérhető adat)
Forrás: Vidék Magazin gyűjtés
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alkohol és a dohányáru 7,3 százalékkal 
drágult. A víz- és csatornadíj 11, a helyi 
tömegközlekedés 6,8 százalékkal lett ol-

csóbb, míg a háztartási energia tizedé-
vel. A vezetékes gázért 11,8, a távfűtésért 
11,4, az elektromos energiáért 11,1 száza-
lékkal kellett kevesebbet fizetni.

Az EU huszonnyolc tagországában 
márciusban a fogyasztói árak átlagosan 
0,6 százalékkal voltak magasabbak, mint 
egy éve. Bulgáriában és Görögországban 
csökkentek leginkább az árak (2,0 és 1,5 
százalékkal), míg a legnagyobb drágulás 
(1,6 százalék) az Egyesült Királyságban, 
Máltán és Ausztriában (1,4-1,4 százalék) 
következett be.

Jelentősen nőtt a kiskereskedelem, 
de miért?

Hatalmas, 8,5 százalékos kiskeres-
kedelmi forgalomnövekedést mutatott 
ki a legfrissebb, márciusi statisztikáiban 
a KSH az egy évvel korábbihoz képest. 
Ennek azonban különleges okai is van-
nak, nemcsak a kereslet tényleges élén-
külése. 2013. július 1-jétől ugyanis át-
alakult a dohánytermékek már említett 
kiskereskedelme, s a statisztikusok ren-
delkezésre állnak a Nemzeti Dohány-
kereskedelmi Nonprofit Zrt. teljes körű 
adatai. Az online pénztárgéprendszer 
hatására a bevallott forgalom is megnőtt 
(„kifehéredett”). 

Az országos kiskereskedelmi üzlet-
hálózat, valamint a csomagküldő és in-
ternetes kiskereskedelem forgalma folyó 
áron márciusban 701 milliárd forint volt, 
42 milliárddal több, mint egy éve. A nem 

élelmiszer-kiskereske-
delem forgalmának vo-
lumene márciusban 8,5 
százalékkal emelkedett. 
A forgalom 3,3 százalék-
kal csökkent a könyv-, 
számítástechnika-, egyéb 
iparcikküzletekben.

Mi várható a közeljö-
vőben?

Miután a Magyar 
Nemzeti Bank folytatja 
az alapkamat-csökken-
tést és növekedésösz-
tönző hitelpolitikáját is 
továbbviszi, alighanem a 

hazai gazdasági növekedéshez továbbra 
is hozzájárul a jegybank. Az autóipari 
beruházások, megrendelések és a jár-

műipari termelés bővülésének köszön-
hetően szintén tovább bővülhet a GDP. 
Ám vannak kockázatok is: az állam-
adósság magas szintű és a költségvetési 
fegyelem is lazulhat a 2014-es választá-
si évben. Ezért óvatosan kell megítélni, 
hogy milyen pályájára áll a gazdaság a 
kiszámíthatatlan állami beavatkozások 
(dohánykereskedelem, tankönyvpiac, 
rezsicsökkentés, különadók) közepette. 

Alighanem arra kell felkészülnünk, 
hogy a magyar iparban olyan cégek tud-
nak tartósan érvényesülni, amelyek képe-
sek kivédeni a kormányzati intézkedések 
okozta bizonytalanságokat vagy eleve 
nagyon jó viszonyban vannak a kabinet-
tel. Ugyanakkor az Európai Unió erősen 
versengő piacán is életképes termékekkel 
kell rendelkezniük azoknak, amelyeknek 
hosszabb távú terveik vannak itthon. A 
magyar lakosság fogyasztásának bővülé-
se a költségvetési helyzet romlása esetén 
ugyanis nem biztos, hogy állandó marad. 
Ennek alapján az exportra dolgozó vagy a 
járműipari cégek tűnnek a legígéretesebb-
nek itthon. Legalábbis egyelőre.
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Négy éve harcolunk az államadósság ellen: volt, aki önkéntesen anyagilag is beszállt az ügybe, hogy 
saját pénzével is hozzájáruljon a több tízezer milliárdos tartozás törlesztéséhez, az állam pedig nem 
ennyire önkéntes alapon rábírta a magánnyugdíj-pénztári tagokat, hogy lépjenek vissza az államiba, 
amelynek révén mintegy 3000 milliárd forint szabadult fel törlesztésre. Kezdetben még csökkent is az 
adósság. Most pedig…?

Államadósság: ez is, az is
AKKOR MOST MI VAN?

Írta: Kovács Lajos MOST PEDIG AZT OLVASNI, HOGy 
ILyEN NAGy SOHA NEM VOLT AZ ÁL-
LAMHÁZTARTÁS ADóSSÁGA. Az állam-
háztartás bruttó relatív adóssága a GDP 
84,6 százaléka, a nominális pedig 24 904 
milliárd forint volt március végén. Vagyis 
decemberhez képest – amikor 79,2 százalék 
volt az adósság, illetve majdnem 2000 milli-
árddal kevesebb – óriási, szinte rémisztő az 
emelkedés.

Ami történt

Azt eddig is lehetett látni, hogy a ma-
gyar államadósság csökkentéséhez mini-
mum két dolog kell: alacsony költségvetési 
hiány – ez úgy, ahogy megvan – , valamint 
pörgő gazdaság. Ez utóbbi viszont nagyon 
hiányzik.

Ha az éves adatokat nézzük, akkor 
azért a GDP arányos államadósságban 
némi csökkenést sikerült elérni tavaly. De 
az már látszik, hogy az adott körülmények 
között a folyamat fenntarthatatlan. Ez a 

kormány számára is nyilvánvaló, ezért a 
legutóbbi konvergencia programban 2014-
re csak 79,1 százalékos szintet tartanak elér-
hetőnek, vagyis a csökkenés leáll, sőt akár 
ismét növekedhet az adósságszint. (Ebből 
a szempontból az első negyedéves adat fi-
gyelmeztető.)

A negyedéves adatokat óvatosan kell 
kezelni, hiszen ha van egy vagy több je-
lentősebb kötvénykibocsátás, hitelfelvétel, 

miközben más adósságok törlesztése csak 
hónapokkal később válik esedékessé, akkor 
az adósság szintje időszakosan megemel-
kedhet. Ez nem katasztrófa, nem kell meg-
ijedni.

És a költségek?

Érdemes azt is megfigyelni, hogy az 
emelkedő adóssággal párhuzamosan mi 
történik a Magyar Nemzeti Bank deviza, 
és az állam forint pénzügyi tartalékaival. 
Ha ezek is növekednek, akkor azért meg-

Az államháztartás „maastrichti” adóssága és nettó tartozása a 
GDP százalékában, negyedévente

2011 2012 2013 2014

I. II. III. IV. I. II. III. IV. I. II. III. IV. I.

84,0 78,9 84,1 82,1 80,6 79,3 79,0 79,8 82,8 81,6 80,3 79,2 84,6

53,8 55,0 55,6 53,3 54,6 56,3 58,1 61,2 61,4 61,8 62,8 63,2 64,6
Forrás: MNB

Államadósság – éves pálya

Adósság 2009 2010 2011 2012 2013 2014

Forintban 
(milliárd forint) 20 455 21 782 22 698 23 393 23 067 24 092

A GDP arányában 
(százalék) 79,8 82,1 82,1 79,8 79,2 79,1

Forrás: KSH
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van a pénz, annyira nem rossz az adós-
sághelyzet.

Más kérdés, hogy a felvett hitel ka-
mata mindig jóval magasabb, mint amit 
a tartalékon be lehet szedni. De hát ez 
már az adósság ára. Az adósság finan-
szírozása sosincs ingyen. Annyira nincs, 
hogy az esztendő során a költségvetés 
teljes kamatköltsége meghaladja az ezer 
milliárdot. És ez folyamatosan növek-
szik, hiszen Magyarország drágán jut 
forráshoz.

Erre lehetett számítani

Végül pedig megállapítható, hogy 
az államadóssággal az történik, ami vár-
ható volt. Nincs katasztrófahelyzet, ám 
most már látszik: elmaradt a várt nagy 
győzelem. Ezért is viszonylag kevés a 
híradás a csata állapotáról. Sőt, a kilátá-
sok kifejezetten kedvezőtlenek. Beragad-
ni látszik az adósság a GDP 80 százalé-
ka körüli szinten. Ez pedig a térségben 
a legmagasabb, bár mások is elkezdtek 
felzárkózni hozzánk. Az adósságcsök-
kentési kudarc jelzi az ortodoxiát kerülő 
gazdaságpolitika eredménytelenségét, 
ami addig jó volt, amíg a meglévő ja-
vakat kellett újraosztani, de már nem 
jeleskedik az új javak előállításában. 
Mindig könnyebb úgy adósságot csök-
kenteni, hogy hozzányúlunk a meglévő 
tartalékhoz – például nyugdíjpénztári 
megtakarításokhoz – vagy feltaláljuk a 
bankok különadóját és más szektorok 
speciális dézsmáit. El kell ismerni, ezen 
a téren igen találékonynak bizonyult a 
gazdaságpolitika. Talán a legjobb példa 
a rezsicsökkentés, amivel a szolgáltatók 
(többnyire külföldi) jövedelmének a ter-
hére sikerül csökkenteni a lakosság ki-
adásait.

De előbb-utóbb ezek a lehetőségek 
kimerülnek, s akkor már csak a jövede-
lemtermelés segíthet, ami egyelőre nehe-
zen megy.

Mi lesz, ha a zsebek kiürülnek?

Ezek a gondok jelenleg még a felszín 
alatt húzódnak, csak néhány kellemetlen 
jelzés lát napvilágot. Talán emiatt olyan 
óvatosak a hitelminősítő intézetek, ame-
lyek továbbra is bóvli, vagyis befektetésre 
nem ajánlott kategóriában tartják Ma-
gyarországot. Ez nem akadályozza meg a 
külföldi forráshoz jutást, de a kamatkölt-
ségeinket megemeli. Jelentős felárat kell 
az országnak fizetnie akkor is, amikor 
egyébként a nemzetközi forrásköltségek 
mások számára jelentősen csökkennek.

Az Európai Unió is, miközben üd-
vözli, hogy a magyar költségvetési hiány 

3 százalék alatt van és az adósságszint 
csökkent, folyamatosan a folyamatok 
fenntarthatóságára figyelmeztet. A fenn-
tarthatósági gondokra a magyarországi 
befektetésekben érdekeltek is egyre job-
ban odafigyelnek.

Az MNB bátor, vagy csak vak?

Közben pedig a Magyar Nemzeti 
Bank, bízva növekedést gyorsító, kor-

látozott programjai sikerében, rendsze-
resen vágja a kamatokat. Már egészen 
közel került a 2 százalékhoz, ami egy-
részt nagyszerű, történelmi jelentősé-
gű, másrészt azonban egyre kevesebb 
kamatfelárat biztosít az országot, az 
államháztartást finanszírozóknak. És a 
finanszírozási igény nem csökken, ha-
nem nő. A magyar gazdasággal kapcso-
latos kockázatok nem lettek érdemben 
kisebbek. 

Kétségtelen, hogy az MNB lépései 
bátrak. Kérdés, hol a határ? Nem sike-
rült-e már azon túlmenni?

Ezekre a kérdésekre a piac folyama-
tosan válaszol. Amíg finanszíroz, nincs 

baj. Csakhogy a piaci hangulat nagyon 
gyorsan változhat. Láttunk már olyat, 
hogy délelőtt még minden rendben volt, 
délután négy óra körül viszont elszaba-
dult a pokol. 

Ilyen hangulatváltozások és koráb-
bi óvatlan intézkedések miatt Magyar-
országnak az elmúlt tíz évben kétszer 
kellett az IMF-hez fordulnia segítségért, 
még akkor is, ha nem mindenki szereti 
ezt a három betűs intézményt.

Nemzetközi tartalékok állománya 2013 -2014 (milliárd euró)

Március Június Szeptember December Március

35,46 34,32 30,81 33,78 35,19
Forrás: MNB

Államadósság kamatkiadása (milliárd forint)

2010 2011 2012 2013 2014

1093 1145 1201 1233 1151
Forrás: KSH

Orbán Viktor miniszterelnök beszélget Matolcsy Györggyel, a Magyar Nemzeti Bank elnökével az 
Országházban, ahol stratégiai partnerségi megállapodást írt alá a kazah kormányfővel.

Fotó: Koszticsák Szilárd
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Brüsszel hét gazdaságpolitikai javaslata
KOCKÁZATOKRA FIGyELMEZTET AZ IMF

Az Európai Bizottság (EB) szakemberei 
megállapítják, hogy a Brüsszelbe eljutta-
tott konvergenciaprogramban és nemze-
ti reformprogramban a kormány jövőre 
az EB-nél valamivel nagyobb, 2,5 száza-
lékos növekedésre számít. A szakembe-
rek szerint 2017-re a programok túl de-
rűlátó előrejelzést adnak, és bár a 2014-es 
hiánybecslés kiegyensúlyozott, jövőre a 
tervezettnél magasabb lehet a deficit.

Első helyen az államadósság csök-
kenő pályára állítását és az úgyneve-
zett középtávú strukturális hiánycél 
teljesítését szorgalmazza az EB, amely 
a stabilitási és növekedési paktumhoz 
képest a bruttó hazai termék (GDP) 0,9 
százalékának megfelelő rést vél lát-
ni a magyar költségvetéssel szemben 
támasztott követelmények terén. Ma-
gyarországnak a középtávú cél a GDP 
1,7 százalékának megfelelő strukturális 
hiány, Brüsszel szerint ugyanakkor ettől 
a magyar büdzsé a következő években 
jelentősen eltér majd, miközben az ál-
lamadósság a GDP 79 százalékáról 2017-

ig fokozatosan 75 százalékra csökken. 
A konvergenciaprogram és nemzeti re-
formprogram elemzését követően az EB 
arra jutott, hogy az a makrogazdasági 
forgatókönyv, amelyre azok alapulnak, 
alapjaiban tartható. A középtávú struk-
turális hiánycél és az adósságplafon, 
illetve a folyamatosan csökkenő adóssá-
got előíró szabály teljesítésehez ugyan-
akkor Brüsszel strukturális konszolidá-
ciós lépéseket tartana szükségesnek.

A hitelezés beindítása érdekében a 
bizottság megfogalmazza: többek között 
csökkenteni kellene a pénzintézetekre 
kivetett különadót, át kellene alakítani 
a pénzügyi tranzakciós illetéket. Az EB 
azt is kívánatosnak tartaná, hogy lehető-
vé váljon a bankok számára a portfolió-
tisztítás, megszabadulhassanak a rossz 
követeléseiktől. A brüsszeli szakértők 
úgy látják, a bankokra nehezedő és meg-
emelt szabályozói terhek és az egyre több 
nem fizető adós szűkíti a hitelezési piac 
kínálatát. Utóbbit, a nem teljesítő hitele-
sek magas arányát a pénzügyi szektor 

egyik legnagyobb kihívásának nevezik, 
megjegyezve: a legtöbb adósmentés nem 
a bajba jutottakon segített, s rontotta az 
újabb és újabb kormányzati segítségben 
bízó háztartások fizetési fegyelmét.

Az EB hét ajánlást fogalmazott meg 
Magyarország számára. Az egyik arra 
vonatkozik, hogyan kellene fenntartha-
tó módon növelni a foglalkoztatottságot, 
a versenyt és az átláthatóságot, miként 
kellene csökkenteni a korai iskolaelha-
gyók arányát, továbbá hogyan kellene 
ösztönözi a beruházásokat és a haté-
konyságot az energiaszektorban.

Brüsszel sürgeti, hogy a foglalkozta-
tási szolgálat személyre szabott ajánlato-
kat kínáljon az álláskeresőknek, a fiata-
lok számára jöjjön létre mentorhálózat, 
amely működjön együtt a helyi oktatási 
intézményekkel és munkáltatókkal a 
rendszer hatékonyságának növelése ér-
dekében. Az EB a közmunkaprogram új-
ragondolását is javasolja. Úgy látja, hogy 
2013-ban csak az abban résztvevők 10 
százaléka tudott később a munkaerőpi-

Közzétette az uniós tagállamok számára készített, úgynevezett országspecifikus gazdaságpolitikai aján-
lásokat az Európai Bizottság. A Magyarországnak készített javaslatok között első helyen az államadósság 
további csökkentése szerepel, második a hitelezés elősegítése, a harmadik a cégek adórendszerének egy-
szerűsítése. A Nemzetközi Valutaalap szerint a magyar gazdaság nő, de továbbra is vannak kockázatok.

Írta: Max Roseman
Fotó: Európai Parlament
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acon is elhelyezkedni, holott a program 
felemészti a munkahelyteremtésre szánt 
költségvetési pénzek jelentős részét.

Az EB a szabályozás stabilizálását és 
a versenyt gátoló akadályok lebontását 
sürgeti a szolgáltató szektorban. Meg-
jegyzi: a jogszabályi környezetet gyako-
ri változások jellemzik, az állam egyre 
több területen korlátozza a versenyt. A 
különadóval terhelt szektorokban kü-
lönösen nagy mértékben esett vissza a 
beruházás. Az energiaszektorban 44, a 
pénzügyiben 28, a távközlésben 18 szá-
zalékkal, miközben a beruházások ösz-
szességében 3,4 százalékkal emelkedtek.

Az oktatásban nemzeti stratégia 
megvalósítását sürgeti az EB azért, hogy 
minél kevesebben hagyják el az iskolát 
annak befejezése nélkül, csökkenjen 
a szegregáció, és minél többek-
nek elérhetővé váljon az ok-
tatás a hátrányos helyzetű 
csoportok, így a romák 
számára is. Az EB rámu-
tat, hogy Magyarorszá-
gon emelkedik a korai 
iskolaelhagyók aránya, 
a hátrányos helyzetű cso-
portok, különösen a romák 
hozzáférése az oktatáshoz pe-
dig továbbra is problémás.

Az energiaszektorban az EB annak 
felülvizsgálatát javasolja, milyen ha-
tással van a hatósági árak folyamatos 
csökkentése a versenyre és a beruhá-
zások ösztönzésére. Brüsszel úgy véli, 
a rezsicsökkentés és az energiacégeket 
sújtó különadók miatt romlott e válla-
latok költségeinek, beruházásainak és 
karbantartási intézkedéseinek megtérü-
lése. Az EB kitér arra is: a fajlagos ener-
giafelhasználás tekintetében a magyar 
háztartások az elsők között vannak az 
unióban, és a felhasználás hatékonysá-
gának növelésével is jelentős megtaka-
rítás volna elérhető. Az energiahivatal 
függetlenségének megteremtését is sür-
geti a hálózathasználat feltételeinek és 
díjainak megállapítása terén.

A Nemzetközi Valutaalap 
(IMF) lapzártánkkor kiadott éves 
országjelentésében az áll: a magyar gaz-

daság kikerült a 2012-es recesszióból és 
főleg a kormányzati beruházásnak, fo-
gyasztásnak és nettó exportnak köszön-
hetően tavaly 1,1 százalékos növekedést 
produkált, ám továbbra is jelentős koc-
kázatot jelent a bizonytalan globális kör-
nyezet, a még mindig magas államadós-
ság, a nagy finanszírozási 
igény és a külföldi finanszí-
rozásra való széleskörű tá-
maszkodás. Az IMF-jelentés 
2014-ben 2, az ezt követő két 
évben egyaránt 1,7 százalé-
kos növekedéssel számol. 
A termelés növekedését 2 százalékosra 
várja idén a beruházások és a lakossági 
fogyasztás további javulása mellett, az 
export tovább bővülésével.

Magyarország sebezhetősége 
a tartós folyó fizetési mérleg 

többletének, az alacsony 
inflációnak és a jelentős 
költségvetési konszoli-
dációnak köszönhető-
en csökkent. Ám a még 
mindig jelentős állam-

háztartási és külső finan-
szírozási igény, a külföldi 

finanszírozásra támaszko-
dás, a fejlett gazdaságok mone-

táris politikájának bizonytalansága és 
a pénzügyi stressz feltörekvő piacokon 
történő esetleges újabb megjelenése koc-
kázatot jelent. A 2013-as hiány a becs-
lések szerint a GDP 2,2 százalékán áll 
majd, túlteljesítve a 2,7 százalékos célt. 
A 2014-es 2,9 százalékos hiánycél enyhe 
strukturális lazítást sejtet, miközben az 
államadósság nagyjából változatlan ma-
rad.

Az IMF szakértői szerint Magyar-
ország középtávú növekedési kilátásai 
továbbra is visszafogottak. A bankok 
továbbra is nyomás alatt állnak a súlyos 
adóterhek, a nem teljesítő hitelek és a 
gyenge növekedési kilátások miatt. A 
foglalkoztatottság, bár kissé nőtt, még 
mindig alacsony. Az IMF hangsúlyozza 
a makrogazdasági irányvonalak újra-
kalibrálásának szükségességét és ambi-
ciózus strukturális reformokat sürget a 
középtávú növekedési kilátások javítá-

sáért. A prioritásokhoz tartozik az intéz-
mények megerősítése, a nagyobb politi-
kai kiszámíthatóság és a magánszektor 
gazdasági részvételének előmozdítása.

Az IMF arra bátorítja a kormányt, 
hajtson végre egy tartós kiigazítási 
stratégiát, amelynek középpontjában a 

kiadások visszafogása és a torzító adók 
megszüntetése áll. Folyamatos erőfe-
szítésekre van ugyanis szükség az adó-
mentességek csökkentése és az ÁFA-
csalás visszaszorítása érdekében. Ezeket 
a lépéseket növekedésbarát költségvetési 
reformokkal ki kell egészíteni, amelyek 
célzottabbá tehetik a szociális juttatáso-
kat, s lehetővé teszik a veszteséges álla-
mi vállalatok szerkezetátalakítását és a 
közszférában való foglalkoztatás racio-
nalizálását. Az IMF hangsúlyozza egy 
független, megfelelő forrásokkal rendel-
kező költségvetési tanács fontosságát.

A testület lényegesnek látja a mo-
netáris lazítási ciklus szüneteltetését, 
amíg nincs nyilvánvaló jele az inflációs 
nyomásnak, megjegyezve: a jelenlegi 
alkalmazkodó irányvonal továbbra is 
támogathatja a gazdasági tevékenysé-
get. További lépéseket sürget a pénzügyi 
közvetítés helyreállítására, a nem telje-
sítő hitelek megoldásának elősegítésére, 
beleértve a bankadó csökkentését, a ban-
ki portfóliók megtisztítása szabályozási 
akadályainak megszüntetését. Lehe-
tőséget lát a Növekedési Hitelprogram 
további finomítására a hitelezés célzott-
ságának, hatékonyságának javításáért. 
Hangsúlyozza: széleskörű strukturális 
reformok szükségesek a potenciális nö-
vekedés elősegítése és Magyarországnak 
a regionális ellátási láncban való előrelé-
pése érdekében. Az üzleti klíma javítá-
sát, egyebek között a szabályozási terhek 
csökkentését, az adók racionalizálását is 
javasolja a Nemzetközi Valutaalap.

HIáNy:
2,2 %

2013-bAn A KözMUnKAprogrAM-
bAn réSztVEVőK cSUpán 10 SzázA-
léKA tUdott A MUnKAErőpiAcon 
iS ElhElyEzKEdni
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AZ AGRÁRÁGAZAT VERSENyKÉPES-
SÉGÉNEK NöVELÉSE ÉRDEKÉBEN 
EGyüTT KELL MűKöDNIE MINDEN 
SZEREPLőNEK az agrároktatástól kezd-
ve a finanszírozási eszközöket biztosító 
bankig, amihez az állam az EU-s forrá-
sok és hazai támogatások prioritásain 
keresztül a megfelelő gazdasági keretek 
biztosításával tud a leghatékonyabban 
hozzájárulni. Erről is szó volt egyebek 
mellett Orbán Viktor miniszterelnök és 
Kulik Zoltán, a Vitafort Zrt. vezérigazga-
tója zártkörű megbeszélésén.

A kormányfő és a cégvezető – azon 
túl, hogy megvitatták a magyar agrá-

rium versenyképességét és a magyar 
agrárexport lehetőségeit is – szót vál-
tottak a magyarországi takarmánypiac 
helyzetéről, az agrárium forgóeszköz 
ellátottságáról, hitel lehetőségeiről. 
Elemezték továbbá a magyarországi 
állatállomány és növénytermesztés 
kapcsolatát, valamint a fordított ÁFA 
pozitív hatását a piacgazdaságra. 

A megbeszélésen szóba került a fo-
rint árfolyam hatása a mezőgazdasági 
termelésre, a kis-, közepes és a nagy-
gazdaságok támogatása, illetve ezek 
trendfordulói is. Orbán Viktor és Kulik 
Zoltán véleményt cseréltek az okta-

tás, az agráregyetemek helyzetéről is. 
A megbeszélésen szóba kerültek még 
a feldolgozóipar nehézségei, a bank-
rendszert érintő ügyek és az európai 
uniós támogatások is.

A látogatás során a miniszterel-
nöknek bemutatták a Vitafort Zrt. tevé-
kenységét, termelő üzemeit, az elmúlt 
időszakban európai uniós támogatás-
sal megvalósult üzemi fejlesztéseket is.

A látogatás után a miniszterelnök 
a Dabas Rádiónak nyilatkozva szép si-
kernek nevezte a Vitafort eredményeit, 
hozzátéve: ennek kívánt nyomatékot 
adni a látogatásával.

A magyar miniszterelnök több mint másfél órás hivatalos látogatást tett a Vitafort Első Takarmánygyár-
tó és Forgalmazó Zrt.-nél 2014. 05. 19-én Dabason. Orbán Viktor zártkörű megbeszélést folytatott Kulik 
Zoltánnal, a Vitafort Zrt. vezérigazgatójával agrárstratégiai kérdésekről, ezt követően megtekintette a cég 
takarmánygyártó üzemeit.

Írta: Tóth László Levente
Fotók: Vitafort Zrt.

ZÁRTKöRű MEGBESZÉLÉS DABASON

Miniszterelnöki látogatás a Vitafortnál
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–– Az Alltech új ügyvezetőjeként 
máris az Egyesült államokba repült, 
ahol részt vett az Alltech 30. jubi-
leumi nemzetközi szimpóziumán, a 
Kentucky-beli lexingtonban május 
18-21. között. Mivel tért haza?

–– Lexingtonban rendkívüli él-
mény volt első kézből megismerni az 
Alltech legújabb innovatív fejlesztéseit, 
találkozni a kollégákkal és az Alltech 

partnereivel, üzletfeleivel is szerte 
a világból, hiszen a világ minden 
részéről érkeztek vendégek. Szintén 
nem elhanyagolható azt megtapasz-
talni, hogyan fordul egy magyar, vagy 
közép-európai termelő a piac felé és 
hogyan például egy amerikai vagy egy 
ausztrál. Ezen a téren vannak érezhető 
szemléletbeli különbségek. Dolgozni, 
pláne előremozdulni csak ezek meg-

értésével lehet. De ha már ez a ren-
dezvény szóba került, hadd említsek 
meg egy másikat is. A soron következő 
Alltech FEI Lovas Világjátékokkal (2014 
augusztus 23-tól szeptember 7-ig tart 
majd) egy időben kerül sor a Global 
Dairy & Beef, és a Presidents’s Club 
rendezvényünkre Normandiában, sok 
résztvevős, összetett programokkal, 
szakmai konferenciákkal. 

A közelmúltban történt változások nyomán új ügyvezető irányítja a tavaly egymilliárd forinthoz közelítő 
árbevételt elért Alltech Hungary Kft.-t. Wágner József nemcsak az állattenyésztésben, hanem a növény-
termesztésben is szerzett tapasztalatot. Az Alltech új céljairól is beszél.

Írta: Tóth László Levente
Fotó: IFA Press

INTERJÚ WÁGNER JóZSEFFEL, AZ ALLTECH HUNGARy KFT. üGyVEZETő IGAZGATóJÁVAL

Bővíti tevékenységét az
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–– honnan került a céghez? Volt már 
korábban is kapcsolata az Alltech-hel?

–– Pályám legelején, az általános 
agrármérnöki diploma megszerzése 
után a mezőgazdasági termelésben 
helyezkedtem el, a 90-es évek második 
felében. Akkoriban a magyar mezőgaz-
daság az átalakulás idejét élte, nagyon 
sok és sokféle tapasztalatot szereztem 
hát, azon túl, hogy sikerült megismer-
nem a termelők mindennapi gondjait is. 
Mint üzleti partner találkoztam először 
az Alltech-hel, sok segítséget nyújtott 
mind a tejtermelő tehenészet, mind a 
sertéstelep mindennapi tevékenységei-
nek, hatékonyságának javításában. Nem 
csak arról volt szó, hogy jó termékeket 
kaptunk tőlük, hanem a menedzsment 
napi munkáját közvetlenül is segítették. 
Sok esetben ott kaptunk tőlük iránymu-
tatást, támogatást, ami nem feltétlenül a 
termékek alkalmazásához, hanem akár 
egy technológiai elem változtatásához 
kötődött. Több volt ez egyszerű értékesí-
tő partneri kapcsolatnál, a sikerünkben 
érdekeltként támogattak minket. Ezt 
követően jelentősebb időt töltöttem el a 
mezőgazdasági input piacon, közvet-
lenül innét kerültem az Alltech-hez. 
Hozzáteszem, nem véletlenül. Hogy a 
növénytermesztésben szerzett tapasz-
talatokat is felhasználva teljes agrárver-
tikumot lefedő megoldásokat tudjunk 
kínálni a partnereinknek, azaz az 
Alltech az állattenyésztés mellett nyit a 
növénytermesztés felé is.

––  Mivel jár ez a változás?
–– Az Alltech a kezdetekben mint 

takarmány kiegészítőket gyártó cég 
jelent meg a piacon, ennél azért ma már 
sokkal több. Magyarország pedig az 
Alltech számára egy olyan piac, amire 
nagyon komolyan odafigyelnek. A 
növekedésünk motorja az, hogy olyan 
új megközelítéseket, a napi gazdál-
kodásban alkalmazható módszereket 
tudunk behozni, amelyek egyediek, 
újak, vagy akár más országokban már 
jól működnek. Értem ez alatt a gazdál-
kodókkal történő folyamatos konzultá-

ciót, a különféle helyzetek velük együtt 
történő kiértékelését, az eredmények 
nyomon követését. Ebből mind előnye 
származik a gazdálkodónak, de ehhez 
nekünk ott kell lenni. Éppen 
ezért bővítjük a területi 
képviselői-szaktanácsadói 
csapatunkat is, hogy olyan 
minőségben tudjunk törődni 
a partnereinkkel, ahogyan 
szeretnénk.

–– Az agrárvilágban 
egyre inkább előtér-
be kerül a hatékonyság 
növelésének kérdése. Mi 
az Alltech válasza erre?

–– Az Alltech a folya-
matos mikrobiológiai és 
technológiai fejlesztéseinek 
köszönhetően új válaszokat 
fogalmaz meg a hatékony-
ság növelése terén. A mai 
gazdasági környezetben, 
amikor a gazdálkodók 
számára fokozott jelentő-
ségű a versenyképesség, a 
jövedelmezőség javítása, 
nagyon nem mindegy, hogy 
– egy példával élve – a bevitt takar-
mány mennyiségének hány százaléka 
hasznosul. Mekkora az a hányad, ami 
termékként tud megjelenni és piacra 
kerülhet. A konkrét válaszok legtöbb 
esetben az adott gazdálkodásra vannak 
szabva, ezeket a megoldási 
javaslatokat aztán igyek-
szünk is a gazdálkodókkal 
együtt kivitelezni. Magyar-
országon elsőként vezet-
tünk be egy olyan progra-
mot, amelynek keretében 
a minden részletére kiterjedő audit 
mellett, modellezni tudjuk a várha-
tó eredményt. Meg tudjuk mondani 
például, hogy egy célzott változtatás 
akár a technológián, akár a takarmány 
összetételen nagy valószínűséggel mit 
fog eredményezni. Nem véletlenül 
foglalkozunk növénytermesztéssel is 
– jelenleg harminc kísérleti területünk 
van az országban –, az állatok táplálása 
ugyanis részben a növénytermesztés-
nél kezdődik. És nagyon nem mindegy, 

milyen tápanyag összetételű takar-
mány alapanyag jut el a szántóföldről 
az állattenyésztőhöz. Az Alltech Crop 
Science üzletága kínál egy egészen 

friss, legutóbbi mikrobiológiai fej-
lesztéseken alapuló megoldást, ami 
nemcsak termény mennyiségre vetített 
többlet hozamot eredményezhet, ha-
nem többlet tápanyagot is. Számunkra 
fontos, hogy mindezek természetes és 

fenntartható megoldások legyenek. 
Ami pedig az ügyfeleinknek még fon-
tos lehet, hogy mi egy globális infor-
mációs bázisra tudunk támaszkodni, 
az információk gyorsan elérhetők a 
világ számos pontján jelenlévő Alltech 
leányvállalatok részére, amelyek 
sikerrel adaptálhatók lokális szinten. A 
lényeg, hogy nálunk az ügyfél és az ő 
fejlődése van a középpontban, mert ez 
az alapja a hosszú távú sikeres együtt-
működésnek.

„MAgyArorSzág Az AlltEch Szá-
MárA Egy olyAn piAc, AMirE nA-
gyon KoMolyAn odAfigyElnEK.”
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A KIVÁLó MINőSÉGű SERTÉSHÚS 
(KMS) VÉDJEGy BEVEZETÉSÉTőL 
AZT VÁRJÁK, HOGy TOVÁBB Bő-
VüL A SERTÉSHÚS PIACA ÉS Nő A 
BOLTOKBAN A MAGyAR SERTÉS-
HÚS KÍNÁLATA. Erről dr. Németh 
Antal, a Vágóállat és Hús Szakmakö-
zi Szervezet és Terméktanács (VHT) 
elnöke tájékoztat az átadóünnep-
séget követően. Kifejti: a védjegyet 
pályázaton nyerhetik el sertéshizla-
ló vállalkozások, őstermelők, sertés 
vágóhidak, daraboló és feldolgozó 
üzemek, valamint a kereskedelmi 
és vendéglátóipari egységek akkor, 
ha megfelelnek az egymásra épülő 
minőségtanúsítási rendszer szigorú 
feltételeinek. „A védjegyet viselő ter-
mékeknek az alapanyagok előállításá-
tól kezdve meg kell felelniük az előírt 
állatjóléti, takarmányozási, szállítási, 
feldolgozási és higiéniai követelmé-
nyeknek, s a folyamatnak egészen a 
fogyasztóig nyomon követhetőnek 
kell lennie.”

A VHT tájékoztatása szerint a 
KMS termékek körébe tartoznak a 

vágóállatok, sertéshúsok, félkész és 
késztermékek. Feldolgozott termékek 
csak KMS minősítésű sertéshúst tar-
talmazhatnak. A védjegyrendszer fel-
építése vertikális, az élőállat tartásá-
tól kezdve a termék előállítás minden 
fázisát átvizsgálják, függetlenül attól, 
hogy ki kéri a védjegy használatát. A 
használatot kérvényezheti sertéster-
melő, őstermelő, vágóhíd, daraboló 
üzem, készítménygyártó, kereskedő 
vagy vendéglátó egység.

A KMS termék többletértéke a fo-
gyasztói megítélésen és bizalmon ala-
pul, amelyet csak akkor lehet biztosí-
tani, ha hatékony ellenőrzési rendszer 
is működik – emeli ki a VHT. Az ellen-
őrzés kiterjed az állategészségügyi, 
higiéniai, takarmányozási, állatjóléti, 
nyomonkövetési és környezetvédelmi 
feltételek vizsgálatára, amelyet a QR-
kód rövidesen várható bevezetésével 
kívánnak még megbízhatóbbá, sok-
színűbbé tenni.

A KMS védjegy elnyerésére szóló 
pályázatot ez év márciusában hirdet-
ték meg. Jelenleg öt vágó cég jogosult 

Kiváló Minőségű Sertéshús 
védjeggyel láthatja el termékeit 
ezután a körmendi székhelyű, 
vágással és húsfeldolgozással 
foglalkozó Babati és Társa Kft. 
A szaktárca által tavaly létreho-
zott, a Vágóállat és Hús Szakma-
közi Szervezet és Terméktanács 
által odaítélt védjegyet már át is 
adták a cégnek.

Írta: Fazekas Hunor
Fotók: ASA

FORGALOMNöVEKEDÉST VÁR A KöRMENDI BABATI ÉS TÁRSA KFT.

Tovább terjed a KMS védjegy

A minőség garanciája

A KMS védjegyhez nincs köze a 
Legjobb Minőségű Magyar Sertés-
hús címkének – amely óriásplaká-
tokon, illetve az áruházak kóstol-
tatásain megjelent –, s a VHT-nak 
nincs arról tudomása, hogy más, a 
KMS védjegy elnyeréséhez hason-
ló, részletesen ellenőrzött és nyo-
mon követett minőségbiztosítási 
rendszer működne. A KMS véd-
jegy működtetője, a VHT a KMS 
termékek megkülönböztetésére 
szolgáló szimbólumot, megjelö-
lést védeni kívánja a hamisítások-
tól, félrevezetésektől. A szervezet 
ezért folyamatos monitoring-vizs-
gálatot végez, és azonnal a köz-
vélemény elé tárja, ha bármilyen 
visszaéléssel találkozik.

Bebes István (Körmend polgármestere), Babati Zoltán, Dr. Németh Antal



Cégek
Companies

Country 
Magazine
Magazine of Hungary

a védjegy használatára. Az alföldi régi-
óban a Hajdúhús 2000 Kft., a Szerencsi 
Mezőgazdasági Zrt., az Atalante Kft. és 
Pákozdi Benő vágóhídja. A Dunántúlon 
a Babati és társa Kft. pályázott sikeresen 

a KMS védjegyre. A fogyasztók egyelő-
re a Hajdúhús 2000 Kft., a Szerencsi Mg 
Zrt., valamint a Babati és társa Kft. saját 

boltjaiban találkozhatnak KMS 
minősítéssel rendelkező tőke-
hús kínálattal.

„A 180 embert foglalkozta-
tó Babati és társa Kft. évente 35-
40 ezer sertést vág le, s naponta 
30-70 mázsa húskészítményt ál-
lít elő. A bontott, darabolt húsok 
és a tőkehús aránya körülbelül 
50-50 százalék. A termékeket 
a Nyugat-Dunántúlon 11 saját 
üzletünkben értékesítjük” – 
mondja Szakács Zoltán, a tár-
saság kereskedelmi igazgatója. 
Hozzáteszi: a cég idei tervezett 
árbevétele 3 milliárd forint kö-
rüli, a tavalyi 2,7 milliárd és a 
tavalyelőtti 2,5 milliárd forint-

tal szemben.
A kereskedelmi igazgató emlékez-

tet arra, hogy a vállalatnál tudtukon 
kívül már évekkel ezelőtt elkezdték a 
KMS védjegyre való felkészülést, 50 

millió forintot áldoztak arra, hogy a 
nyomonkövetést biztosítsák. „Az volt 
a fő célunk, hogy a legpontosabban mi 
tudjuk ezt a rendszert úgy kidolgozni, 
hogy sehol ne tudjunk hibát találni. Na-
gyon fontos, hogy a feldolgozás mellett 
vágunk is – körülbelül 200 sertést na-

ponta, de a kapacitásunk 350 –, tehát 
állandóan friss alapanyagot tudunk 
biztosítani a hagyományos ízvilágú ter-
mékeinkhez. Közel százféle készítmé-
nyünk van: a juhbeles virslitől kezdve 
a párizsin át a különféle felvágottakig, 
gyorsérlelésű termékekig mindent ké-
szítünk.”

A Babati és társa Kft. a forgalom 
növekedését várja a KMS védjegytől, 
hiszen a védjegy a biztonságot jelenti. 
Ennek jegyében fejlesztik a csomagolást 
is, így kívánnak méltó megjelenést adni 
kiváló termékeiknek.

Szakács Zoltán

„KözEl SzázfélE KéSzít-
MényünK VAn...”
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Szakértők egybehangzó véleménye sze-
rint a Föld népessége folyamatosan nő –  
2050-ben előreláthatóan már 9,5 milliárd 
körüli lesz –, az élelmiszerfogyasztás 
pedig várhatóan 30 százalékkal bővül 
(elsősorban a hústermékeké), különösen 
a fejlődő világban. A glóbusz mezőgaz-
daságilag hasznosítható területe ugyan-
akkor legfeljebb 10 százalékkal bővül-
het addig. Azaz a többlet élelmiszert a 
hasznosítható területeken elsősorban 
intenzívebb technológiákkal kell előál-
lítani. Ehhez mindenekelőtt új biológiai 

és műszaki-technológiai inputokra lesz 
szükség. Várható, hogy a mezőgazdaság 
szerepe növekszik a megújuló energiák 
előállításában is, ehhez is több és újabb 
konstrukciójú gépek kellenek majd.

Traktorok

Napjaink traktorai már köszönő vi-
szonyban sincsenek a 20 évvel ezelőtti-
ekkel, a jövő traktorai pedig műszaki 
kivitelükben messze meghaladják a 
maiakat. Valamennyi kategóriában nö-

vekszik például a motorteljesítmény. 
Az univerzális kategória „zászlósha-
jói” már 400 LE feletti teljesítményű 
motorokkal készülnek. A kertészeti 
és ültetvény traktoroknál a felső határ 
120 LE-re emelkedett. Korszerűbb, két 
teljesítményszinten dolgozni képes, 
nyomatéktartó, elektronikusan vezé-
relt Common Rail rendszerű (közös 
nyomócsöves) 1600-2200 bar nyomá-
son dolgozó piezoelektromos porlasz-
tókkal szerelt motorokat építenek be a 
traktorokba. Amelyek bizonyos mun-

A globalizálódó mezőgépgyártás szereplői optimisták: úgy vélik, még hosszú távon szükség lesz a mun-
kájukra. Az egyre több élelmiszer előállításához nemcsak több gépre van szükség, hanem jobbakra is. A 
gyártók ezért fejlesztéseiket a piacok bővülése mellett (elsősorban a fejlődő világban), a műszaki haladás 
(mindenekelőtt a motor és járműtechnika mechatronika, az elektronika, az informatika, stb.) új eredmé-
nyeinek alkalmazására építik.

Írta: Dr. Hajdú József

Fejlesztési trendek 
a mezőgazdasági gépeknél
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káknál a névleges teljesítményüknél 
10-15 százalékkal nagyobb teljesít-

mény leadására képesek (Power Boost), 
illetve üzemanyagtakarékos ECO 
üzemben is működtethetők. Egységnyi 
motor-lökettérfogatból ma már kétszer 
nagyobb (36-42 LE/dm3) teljesítményt 
szolgáltatnak, mint 20 éve.

A motorok fajlagos hajtóanyag 
fogyasztása tovább csökkent: a leg-
korszerűbbek már 200 g/kWh (150 g/
LEh) körüli mutatókkal rendelkeznek. 
A motorok zöme a legszigorúbb (TIER 
4 final/EUR Stage IV) levegőtisztasá-
gi normáknak is képes megfelelni. A 
beépített szűrők és katalizátorok, a ki-
pufogógázok károsanyagtartalmának 
95 százalékát képesek 
kiszűrni és semlegesí-
teni. A sebességváltók 
zöme már kuplungolás 
nélkül használható, ter-
helés alatt kapcsolható 
(powershift), illetve fo-
kozatnélküli automata 
(CVT, CVX, TTV stb.) 
konstrukció. Ezekkel 
munkavégzés szempont-
jából optimalizálni lehet 
a munkasebességeket és 
a vonóerő-kifejtést. Fo-
kozatosan nő a traktorok 
hidraulikus teljesítmé-
nye, több fokozatú TLT-
kel lehet találkozni.

Komfortosabbak a vezetőfülkék. 
A fülke- és a mellső tengelyrugózá-
sok lehetővé tették a nagyobb (50-60 
km/h) végsebességeket. Rohamosan 
fejlődik a traktorok fedélzeti elektroni-

kája. Elektromos vagy elektrohidrauli-
kus működtetésűek a kapcsolóelemek, 
többfunkciós monitorok informálják a 
vezetőt, s rajtuk keresztül programoz-
hatók a működtetések. Műholdvezérlé-
sű (GPS, DGPS, RTKGPS) sorvezetők és 
automatakormányzások teszik egyre 
pontosabbá a műveléseket. Az ISOBUS 
rendszereken keresztül képes a traktor 
az üzemeltetett munkagéppel folyama-
tosan kommunikálni, szabályozni azt.

Megjelentek már a hibrid (dízel-
elektromos) hajtású traktorok is a pi-
acon. A munkagépek működtetésére 
alkalmazott egyszerűbb hajtásrend-

szerek miatt a traktorok egyes típusait 
(John Deere, Fendt) nagyteljesítményű 
áramfejlesztőkkel építik, vagy kap-
csolják össze, amelyekkel, mint mobil 
áramforrással 70-200 kW villamos tel-
jesítmény átadására is képesek. Egyre 
nő az alternatív üzemanyagokkal mű-
ködő traktorok száma is. Általánossá 
vált a biodízel használata, de a nyers 
növényi olaj is újra előtérbe került. 
Biogáz (metán) üzemű traktorokkal is 
folynak kísérletek (Steyr, Valtra), illet-
ve a távoli jövőt vetíti előre a hidrogén 
üzemű, tüzelőanyagcellás villanytrak-
tor (NH H2), amellyel a New Holland 
folytat sikeres kísérleteket.

Talajművelő gépek

A talajművelésben tovább terjed 
az a szemlélet, hogy a talajélet és hu-
muszképződés szempontjából kedve-
zőbbek a forgatás nélküli, középmély 
lazításon és sekély művelésen alapuló 
művelési rendszerek, amelyek képesek 
a területen visszamaradt nagy töme-
gű szervesanyag (mulcs) kezelésére is. 
Ezért a klasszikus művelési rendsze-
rekre jellemző szántást legfeljebb 4-5 
évenként iktatják be a technológiákba. 
A talajművelő gépek az új talajmű-
velési technológiák igényeit követik. 
Egyre kevesebb munkaműveletben 
kombinált munkaeszközök összeépí-
tésében, műveletkapcsolásokkal va-
lósítják meg az alapműveléseket és a 
magágykészítési feladatokat. Új gép-



Cégek
Companies

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

46

Mezőgazdaság
Agriculture

Vidék 
Magazin

Az ország magazinjakonstrukciók – kompakt vagy rövid 
tárcsák, mulcskultivátorok, sávműve-
lők, stb. – terjedtek el a gyakorlatban. 
A traktorok teljesítményének növeke-
désével a gépek munkaszélessége és 
munkasebessége tovább növekszik. 

Új rendszerű távműködtethető (mun-
kamélység, munkaszélesség stb.) sza-
bályzóelemek kerülnek fel a gépekre.

Tápanyag és növényvédőszer 
kijuttatók

A műtrágyák alap- és fejtrágyakénti 
kijuttatására egyre pontosabban adago-
ló és egyenletes szórásképpel dolgozó, 
távvezérelhető gépeket alkalmaznak. 
A szabályozhatóság előtérbe helyezte 
a hidraulikus és elektromos hajtásokat. 
Folyamatosan nő a műholdas talajtáp-
anyag térkép szerint helyspecifikusan 
műtrágyát kijuttatni képes és N-szen-
zoros (a klorofil tömeget színkép-
elemzéssel érzékelő), differenciált 
kijuttatást végző, fejtrágyázásra hasz-
nálható gépek száma. A szabályozható 
helyspecifikus kijuttatás megjelent a 
szilárd szervestrágyaszóró és a hígtrá-
gya kijuttató gépeken is. Utóbbiak egy-
re nagyobb kapacitásúak (18-34 t) és 
ezáltal a felértékelődött szervestrágyák 
koncentrált kijuttatására alkalmasak, 
amely a vontató traktorok nagyobb tel-
jesítményével párosul. A hígtrágyák 
kijuttatása számos országban csak in-

jektálással lehetséges, ehhez új injekto-
rok és sávművelők kellenek.

Kémiai növényvédelem nélkül a 
szántóföldi és a szabadföldi kertésze-
ti termésveszteségek elérhetik a 30-50 
százalékot is. A növényvédőgépek fej-

lesztésénél a fő fejlesztési irány a ha-
tóanyagok okszerű és pontosabb célba 
juttatásával a vegyszerfelhasználás 
és a környezeti károk mérséklése. A 
vegyszer megtakarítások elérhetik a 
40-60 százalékot is. A gépek teljesít-
ményét a permetlétartályok méreté-
nek (6000-11 200 liter), a szórókeretek 
munkaszélességének (24-42 méter) 
valamint a permetlészivattyúk szál-
lítási teljesítményének (500-600 lit/

min) növelésével fokozzák. A szórás-
minőséget és a cseppképzést új (in-
jektoros, kettős réselt, aszimmetrikus 
stb.) szórófej konstrukciókkal sikerül 
javítani. A vegyszer takarékosságot és 
a környezetkárosítás mérséklését, az 
elsodródások csökkentését szabályo-
zott cseppképzéssel, a szórókeret sza-
kaszolásával, gyomnövény felismerő 
szenzorok, illetve gyomtérkép szerinti 
permetezéssel igyekeznek elérni.

Vetéstechnika

A szántóföldi kultúrák sor- és 
szemenként vetésére egyre pontosab-
ban vető, a magoknak talajba történő 
optimális behelyezésére alkalmasabb 
gépek állnak rendelkezésre, amelyek 
munkaszélessége is folyamatosan nő. 
Igazodva a talajművelési rendszerek-
hez terjednek a direktvető, mulcs-
ba vető, illetve a művelt sávba vető 
gépkonstrukciók. Szintén jellemző 
tendencia az egy munkamenetben 
magágykészítő-vetőgép összeépítések 
gyakori alkalmazása is. A sűrűsoros 
gabona vetőgépek és aggregátok ma-
ximális munkaszélessége 9-18 méterre, 
a széles sortávú kultúrák szemenként 
vetésére alkalmas gépeké 16-36 sorosra 
(12-27 méterre) nőtt. A vetőgépek zöme 
starter műtrágyák, talajfertőtlenítő 
szerek soronkénti kijuttatására is alkal-
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mas. A gabona sor- és szemenkéntvető 
gépeknél is terjednek a rendkívül 
pontosan dolgozó, fokozatmentesen 
állítható, elektromos meghajtású mag-
adagolású vetőszerkezetek (Väderstad, 
Kverneland, Becker stb.). A vetőgépek 
sorcsatlakozásának automatikussá 
tételére 2 centiméteres pontossággal 
dolgozó automata traktorkormány-
zások és sorelzáró, sorkizáró vetőgép 
automatikák állnak rendelkezésre, me-
lyekkel tovább növelhető a vetési pon-
tosság és kevesebb kell vetőmagból is.

Gabonabetakarító gépek

Folyamatosan növekszik a gabo-
nakombájnok motorteljesítménye és 
az áteresztőképessége is minden ka-
tegóriában. A csúcsmodellek ma már 
500-600 LE-s motorokkal készülnek, 
az áteresztőképességük kalászosok 
betakarításában eléri a 18-20 kg/s-ot 
(65-72 t/h-t). A betakarítási vesztesé-
gek 1 százalék alatt alakulnak, gya-
korlatilag magtár tiszta gabonát ta-
karítanak be. A gabona vágóasztalok 
legnagyobb munkaszélessége 12 és 
14 méter közötti, a kukorica csőtörők 
és napraforgó betakarító adapterek 
már 16 soros változatban is készülnek. 
Egyre nagyobb az automatizáltságuk 
(automata kormányzás, terhelés sza-
bályozás, terményjellemzők folya-
matos minitorozása, hozammérés és 
hozamtérképkészítés, stb.). Flottave-
zérlés és flottamenedzsment optima-
lizálja, és hangolja össze a betakarítás 
és gabonaszállító lánc munkáját. A ha-
gyományos keresztdobos kombájnok 
3-4 dobbal (APS) készülnek, nő a hib-
rid (kereszt és hosszdobos kombináci-
ójú) és az axiáldobos cséplőrendszerek 
alkalmazása, amelyekkel tovább nö-
velhető a teljesítményük.

Zöldtakarmány betakarítók

A kaszálógépeknél uralkodóvá 
váltak a rotációs – ezen belül is a tár-
csás – vágószerkezetű és szársértős 
konstrukciók, amelyek munkaszéles-

sége 2,5 métertől 15 méterig terjed. Ti-
zenkét méterig főleg a traktoros kasza-
csoportok a jellemzőek, annál nagyobb 
munkaszélességben magajáró gépek 
(Claas, Krone) az elérhetőek. A kaszák 
túlnyomó részénél ütőujjas, vagy gu-
mihengeres szársértőket alkalmaznak, 
ezekkel 40-60 százalékban felgyorsít-
ható a levágott szálasanyag száradása. 
A rendterítő és rendképző gépek mun-
kaszélessége is a kaszálógépek mun-
kaszélességének növekedését követi, 
a 10-16 méteresek mellett már 20 méter 
munkaszélességű gépekkel is lehet ta-
lálkozni.

A hengeres és szögletes nagybálá-
zó gépek teljesítménye is folyamatosan 
nő és megnőtt az univerzalitásuk is. A 
legtöbb a bálakészítés során szelete-
li is a szálastakarmányt. Megjelentek 
a „Multibála” konstrukciók, amelyek 
a szögletes nagybálát 5-6 átkötött, 
majd egybekötött kisbálából készítik 
el (Krone). Bemutatták az első folya-
matos üzemű hengeres nagybálázót 
(Ultima), amely a szögletes nagybá-
lázókhoz hasonlóan megállás nélkül 
képes dolgozni. A hengeres nagybá-
lázó gépek jelentős része egybeépült 
bálacsomagolóval is készül, ennek a 
bálás szenázskészítésnél van jelentő-
sége. A bálázógépek az ISOBUS se-
gítségével a traktorról munka közben 
távvezérelhetők. A szögletes nagybálá-

zókra bálamérleget is beépítenek, ami 
méri és GPS segítségével azonosítja a 
bála elkészítésének helyét és időpont-
ját. Az adatokat eltárolják, etikettet 
helyeznek el a bálákon azok azonosí-
tásához.

Dinamikusan nő a magajáró szecs-
kázók motorteljesítménye is, 450 és 
1100 LE között alakul, ezekkel 100-250 
t/h szenázsnak, vagy szilázsnak, illet-
ve biogáz szubsztrátnak szánt takar-
mány takarítható be óránként. A szecs-
kázóknál általánosan alkalmazzák a 
nagy (6-14 méter) munkaszélességű 
sorfüggetlen silókukorica vágószerke-
zeteket. A szecskázódobok átmérője és 
a kések száma is nő. A biogáz silókuko-
rica betakarításához finomabb szecska 
előállítására alkalmas, speciális sokké-
ses „biogázdobokat” alkalmaznak. A 
gépeken az automatikus, vagy sorve-
zetős kormányzás mellett megjelentek 
a veszteségmentes szecska átadást, és a 
pótkocsi töltését automatikusan követő 
infrás- és ultrahangos, valamint képal-
kotó rendszerek (Claas, New Holland, 
John Deere). Sőt már elérhetők a szecs-
kázott anyag komplett beltartalmát 
elemző és regisztráló szenzorok is, 
melyek a legfontosabb takarmányjel-
lemzők (szárazanyagtartalom, nyersfe-
hérje, nyerszsír, keményítő/cukor stb.) 
mérésére és dokumentálására alkal-
masak. A magajáró szecskázó gyártók 
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(Claas, Fendt, John Deere, Krone, New 
Holland) fejlesztéseiknél elsősorban a 
legnagyobb vevőkörük, a bérvállalko-
zók igényeit veszik figyelembe.

Gyök-gumós termény betakarítás

A cukorrépa betakarítására általá-
nossá váltak elsősorban a bérvállalko-
zók által üzemeltetett, nagyteljesítmé-
nyű, egymenetes tartályos betakarító 
gépek, amelyek motorteljesítménye 
450-700 LE között, a répatartályaik tér-
fogata pedig 25-40 m3 között változik. 

Az elterjedt 6 sor cukorrépa betakarí-
tására alkalmas 3 méter munkaszéles-
ségű gépek mellett megjelentek a 9 so-
ros, 4,5 méter munkaszélességű gépek 
is. A nagy géptömeg és répamennyiség 
okozta egyre nagyobb talajterhelések 
kompenzálására speciális (többten-
gelyes, flotációs abroncsozás, illetve 
gumihevederes) járószerkezeteket al-
kalmaznak. A gépek munkáját szen-
zorok és ipari kamerák ellenőrzik. A 
pontos soron tartást sorvezetők és GPS 
vezérlésű, automatikus kormánybe-
rendezések biztosítják. A betakarítási 
technológiákat a táblaszéli prizmázás 
és programozott cukorgyári beszállítás 
jellemzi, amihez nagy teljesítményű 
prizmafelszedő, tisztító és kocsirakó 
gépek állnak rendelkezésre. A burgo-
nyatermelés általában kisebb koncent-
rációban történik, mint a cukorrépáé, 
ezért a burgonyabetakarító gépek 
konstrukciós megoldásai és teljesít-
ménylépcsői is változatosabbak. Fel-
hozataluk az egy- és kétsoros vontatott 
gépektől a két- és négy soros, egyme-

netes magajáró burgonya kombájnokig 
terjed. A gépek egyre pontosabb sor-
követő és szabályozott munkamély-
ségben dolgozó ásószerkezetekkel, 
hatékony rög- és földleválasztó láncos 
szállítókkal, kíméletes gyűjtést és át-
ürítést végző tartályokkal rendelkez-
nek. A kézi válogatást végző 2-4 fős 
kiszolgáló személyzettel elsősorban a 
kisebb teljesítményű betakarító gépe-
ken lehet találkozni.

A fejlesztések főszereplői

A mezőgazda-
sági gépgyártók op-
timizmusát látszik 
igazolni az is, hogy 
évről-évre nő a világ 
mezőgépipari terme-
lése, amelynek értéke 
tavaly már meghalad-
ta a 96 milliárd eurót, 
s ennek közel harma-
dát az Európai Unió 
állította elő. A piacok 
bővülésével várható-
an növekszik a nye-
reségük is, a nagyobb 

nyereségből többet fordíthatnak kuta-
tás-fejlesztésre és gyorsul az innováció 
az iparágban. 

A mezőgazdasági gépek fejleszté-
sében a tőkeerős, full-, vagy longliner 
multinacionális cégek diktálják a tren-
deket, illetve azok a specialisták, ame-
lyek egy-egy profilban uralják a piacot. 
A világ mezőgépipari termelésének 
több mint fele öt multinacionális cég 
(John Deere, CNH Industrial, AGCO, 
Kubota és Claas) nevéhez fűződik, 
melyek évente 5-18 milliárd dollár 
értékben állítanak elő mezőgazdasá-
gi gépeket. Ezek képesek a nyeresé-
gük meghatározó részét kutatásra és 
fejlesztésre fordítani, egyben meg-
határozzák az innováció ütemét is. 
Kelet-Európa és Ázsia mezőgépipara 
elsősorban a követő fejlesztésekre ké-
pes, azt is csak tisztes távolságból tud-
ja végezni. A magyarországi mezőgép-
gyártás szereplői közül is csak kevesen 
tudnak beleszólni a piaci trendeket 
követő fejlesztésekbe. Mindenekelőtt 
a külföldi tulajdonban lévők – Claas 
Hungária, Linamar Oros Divízió és a 
Vogel & Noot – illetve egy-két kisebb 
exportra is termelő vállalkozás (példá-
ul a debreceni Farmgép Kft.).

A mezőgazdasági gépek fejlesztési irányai

a termelékenység és hatékonyság növelése,
a veszteségek csökkentése, az energiafelhasználás 
mérséklése,
a talaj és természeti környezet kímélése,
az irányítás és működtetés automatizálása,
a precíziós (Precision Farming) és az okos (Smart  
Farming) gazdálkodási rendszereknek való megfe-
lelőség.

•
•

•
•
•
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A mai, modern környezetben a mezőgazdaságban is elkerül-
hetetlen a fejlesztés. A műholdjelek már a földeken is segí-
tik a gazdálkodók munkáját, a traktorok és a hozzá csatolt 
munkagépek akár két centiméteres pontossággal is képesek 
ráfordulni a következő sorra. Mindehhez azonban megfe-
lelő eszköz is kell. Az Axiál Kft. kínálata 2014-től a Topcon 
GPS technológiára támaszkodó megoldásaival bővült, mely 
eszközfüggetlen, így a legtöbb mezőgazdasági gépen bizton-
sággal alkalmazható.

A Topcon a világon egyedülállóan RTK pontos kormány-
automatikával rendelkezik. Motorja nagy nyomatékú, haj-
tása közvetlen. A GPS és GLONASS műholdjelek vételével 
egy olyan precíz eszköz, amely akár extrém domborzati vi-
szonyok között is nagy biztonsággal használható. Az egye-
dülálló AGI-4 antenna egyetlen házon belül tartalmazza az 
antennát, a vevőegységet és a kormányvezérlést. A széles-
körű ISOBUS munkagépvezérléssel is rendelkező eszközök 
sokoldalú felhasználását támogatja az is, hogy a Topcon több 
meghatározó mezőgazdasági gépgyártó GPS beszállítójaként 
széleskörű tapasztalatokkal bír az erő- és munkagépek mun-
kájának összehangolásában.

A rendszer elemeinek kialakítását és egyszerű beszerel-
hetőségét kihasználva, könnyű áthelyezni egyik gépből a 

másikba. A monitor, az antenna és az elektromotor mobili-
zálható. A rendszer többi eleme (antenna tartó, gép specifi-
kus készlet, kábelek, tartók) további gépekbe szerelve, széles-
körű felhasználást és kihasználtságot biztosít.

A Topcon teljes körű precíziós gazdálkodásirányító rend-
szere nem csak automata kormányzásra használható. A sok-
oldalú alkalmazás permetezést, műtrágyaszórást és vetést 
is vezérel, mindeközben olyan hatékonyságnövelő eszközök 
garantálják a kihagyás és átfedés mentességet, mint az auto-
matikus szakaszkezelés, mennyiségszabályozás, változó ará-
nyú kijuttatás és a kimagasló térkép- és adatkezelés.

A japán cég 75 éve tevékenykedik a precíziós pozicioná-
lás területén, és több mint 25 éve foglalkozik a gazdaságok 
jövedelmezőségét javító mezőgazdasági termékek gyártásá-
val. Korszerű precíziós eszközei a hatékonyság és a hozamok 
növelését, a folyamatköltségek csökkentését, a föld- és vízva-
gyon megóvását, ezzel együtt a mezőgazdasági technológiák 
fejlesztését szolgálják. A legkorszerűbb technikával rendel-
kezik az automatikus kormányzás, irányítás, a GNSS hely-
meghatározás, a változó arányú kijuttatás, az automatikus 
szakaszvezérlés, a menet közbeni növényérzékelés, a vízgaz-
dálkodás és a mezőgazdálkodási adatkezelés területén.

Country 
Magazine
Magazine of Hungary

Automata kormányzás és 
munkagépvezérlés egyben, könnyedén
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Az 50-es évek ismert sportfotográfusa, Kozák Lajos hagyatékából 
kerültek elő korábban sehol sem bemutatott képek a kor legismer-
tebb labdarúgóiról. A filmtekercsek elszáradt „órarugóként”, össze-

csavarodva várták sorsukat, míg a hagyatékot feldolgozó művészek 
rájuk leltek. A digitalizálás során derült ki: a képanyag csodálatos 

kincset képvisel. Kozák Lajos fázis-
fotói tanulmányszerűen, és elképesztő 

részletességgel mutatják be az Aranycsapat 
és a kor más ismert labdarúgósztárjainak emblematikus trükkjeit.

„Kozák Lajos életművét a Sportmúze-
umra hagyta, két doboz kivételével. Eze-
ket lányaira bízta, tudván, hogy egészen 
kivételes értéket képviselnek” – mutat 
rá az életművet feldolgozó, és a képek-
re nemrégiben rálelő Kasza Gábor foto-

gráfus. A szakértő hozzáteszi, hogy az 
50-es években jellemzőek voltak a fá-
zisfotós felvételek, amelyek a sport- és 
testnevelés oktatási programban játszot-
tak kulcsszerepet. Kozák Lajos ennek a 
műfajnak specialistája volt és több sport 

témájú könyvet is illusztrált. A most 
előkerült képeknek 
köszönhetően Pus-
kás ballábas külső 
csűdrúgása, Kocsis 
fejesei vagy ollórú-
gása, Hidegkuti bo-
szorkányos cselei, a 
„fekete párduc” utá-
nozhatatlan védései 
mozdulatról mozdu-
latra végigkövethe-
tők, miközben a fotók 
minősége szinte még 
a játékosok hajszálait 
is pontosan látni en-
gedi.

„Kozák Lajos egy 
35 mm-es Kinamo 
Zeiss filmkamerát ala-
kított át úgy, hogy a 
szektoridőt rövidítette 

és több kockát exponált a gép másodper-
cenként. Ez az eljárás egyedülállónak 
számított az akkori sportfényképezés-
ben” – hívja fel a figyelmet Kasza Gá-
bor. A digitálisan felújított képeket „A 
labdarúgás művészete” című kiállításon 
mutatják be június közepétől a Mille-
nárison. A fázisfotók és a XXI. századi 
technológia találkozásának szerencsés 
folyományaként a képsorokból full HD 
minőségű videók, szuperlassított kisfil-
mek is készültek, így Puskásék játéka 
olyan élményt ad, mintha egy mai pré-
mium sportcsatornán nézné valaki a vb 
szupersztárjait.

A kiállításnak a Millenáris Teátrum 
épülete (Budapest, Kis Rókus u. 16–20.) 
ad otthont, ami a Mammut bevásárló-
központ mögött, a Fény utca felől köze-
líthető meg. A minden nap 10-21 óráig 
(jegykiadás 19.30-ig) nyitva tartó kiállí-
tásról további információk a www.alm.
hu weboldalon találhatók.

Írta: Ungvárnémeti Tóth László

Sosem látott képek kerültek elő 
az Aranycsapatról

KINCSET REJTETTEK A KOZÁK LAJOS SPORTFOTóS HAGyATÉ-
KÁBóL ELőKERüLT TEKERCSEK
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